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laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Biden: padarysiu viską, kad
sugrąžinčiau amerikiečių pasitikėjimą

Virusas – 
pašto dėžutėje?

Daryk, ką gali, su tuo, ką turi, ir ten, kur esi – Theodore Roosevelt

Šeštadienį Joe Biden pirmąkart pasa-
kė kalbą kaip išrinktasis šalies prezi-
dentas. Wilmington, Delaware susirin-
kusiai miniai jis teigė, kad yra pasi-
ruošęs atkurti amerikiečių pasitikėjimą
prezidento institucija.

„Noriu reprezentuoti tikrą Ameriką.
Noriu, kad mano administracija sugrą-
žintų pasitikėjimą visiems šalies gy-
ventojams”, – kalbėjo J. Biden.

„Tikiuosi ir respublikonų rinkėjų
palaikymo šiame nelengvame kelyje, –
sakė išrinktasis prezidentas. – Ma-
nau, kad demokratai ir respublikonai
gali darbuotis kartu. Neabejoju, kad
amerikiečiai to irgi nori, šiuo nelengvu
momentu”.

Rinkimų atgarsiai – 3 ir 8 psl. 

Turbūt nepagalvojote, jog vieną gražią dieną ko-
ronavirusą galite rasti savo pašto dėžutėje? Jis gali
,,tupėti” ant laiško, siuntinio, reklaminio brukalo…
Atkeliauti iš to paties miesto, kitos valstijos, už-
sienio… Daug korespondencijos kasdien gaunan-
tis Raimundas Marius Lapas įspėja – būkite atidūs.
Bet nebijokite – nors šis ,,virusas” ir užkrečiamas,
gyvybei jis nepavojingas.                         – 6 psl.

Lukašenka surengė Astravo
elektrinės inauguraciją
Nepaisydamas Lietuvos ir kitų valstybių priešinimosi, Baltarusijos vadovas
Aliaksandras Lukašenka šeštadienį, lapkričio 7 d., iškilmingai atidarė Ast-
ravo atominę elektrinę. 

Elektrinę pastatė Rusijos valstybinė bendrovė ,,Rosatom”. Maskva
statybą finansavo, suteikdama 10 milijardų dol. paskolą.  Saugumo reika-
lavimų neatitinkančios jėgainės statybai vakariniame Grodno rajone, tik už
50 km nuo Vilniaus, ypač smarkiai priešinosi Lietuva.              – 11 psl. 



Juk tarp tų dešimčių ir šimtų tūks-
tančių protestuotojų yra ir tų karei-
vėlių tėvai, sesės, broliai ir mylimosios.
Tad kažin kurion pusėn stotų toks ka-
reivis, jeigu jam būtų liepta mušti ar
šauti į protestuotoją?

Kas kita yra OMON (ypatingoji mi-
licija) milicininkas – jis atidirba dik-
tatoriui už naują butą, dešimteriopai
didesnę už eilinio valstybės tarnauto-
jo algą ir kitas privilegijas, beje, ir už
šaunią uniformą (kuri vienam asme-
niui kainuoja 2 tūkst. dol., – kaip pa-
skaičiavo tinklaraštininkai). Tad mal-
šinti protestus ir vaikyti iš gatvių pro-
testuotojus siunčiami tik OMON mili-
cininkai. O ir jie ar ilgai lakstys po gat-
ves, juk protestuotojai nesirengia

trauktis iš gatvių? Vienas pasitrau-
kęs iš OMON milicininkas sako, kad jo
buvę kolegos protestuotojų nelaiko
banditais, kaip juos įtikinėja Luka-
šenka, ir laksto po gatves paskui pro-
testuotojus tik dėl materialios naudos
ir dėl to, kad pasitraukę civiliame gy-
venime nesitiki gauti darbo. 

Tinklaraštininkai yra apklausę
protestuotojus – 80 proc. jų yra pasi-
ruošę demonstruoti tiek, kiek reikės –
mėnesių mėnesiais. Tokio režimo
OMON nepakels. O Lukašenkai ne-
trukus baigsis resursai. Ir kai omoni-
ninkas nebegaus riebios algos, jis, ži-
noma, nebesutiks bėgioti paskui ne-
pavargstančius maištininkus. Juk ne
už kokią nors idėją jis vargsta ir pati-
ria tiek daug moralinių skriaudų, – pro-
testuotojai jį apšaukia fašistu, – jis
kenčia tik dėl išprotėjusio diktato-
riaus ambicijų. Kai kuriems pro veidą
dengiančią „balaklavą” prasimuš ir
mintis – kam ir dėl ko aš tarnauju? 

Pelkė dega

Daugelis komentatorių iš pašalies
yra gerokai nusivylę protestų rezulta-
tais – trys mėnesiai vyksta demonst-
racijos, ir niekas nepasikeitė, o streikai
taip ir neišplito. Bet vienas darbinin-
kas iš „Azoto” gamyklos Gardine tink-
laraštininkui paaiškino – jeigu virš ga-
myklų gaisro liepsnų nematyti, dar ne-
reiškia, kad ten gaisras nevyksta. Jis
situaciją gamyklose prilygino pelkei –
atrodo, kad pelkė nedega, o iš tiesų gi-

Kuri�pusė�belaimėtų�Lietuvoje,�o
tuo�labiau�Amerikoje,�viskas�baig-
sis�demokratijos�pergale.�kitaip

yra�Lietuvos�pašonėje�–�Baltarusijoje,
kur�soste�vis�dar�sėdi�diktatorius�Aliak-
sandras� Lukašenka� ir� vis� dar� šimtai
tūkstančių�protestuotojų�prieš�jo�reži-
mą� savaitgaliais� išeina� į� gatves.� Ten
žmonėms� demokratiją� dar� reikės� at-
kovoti.�O�kaip�yra�rašęs�politikos�ap-
žvalgininkas� Nortautas� Statkus,� nuo
Baltarusijos�raidos�gerokai�priklauso�ir
Lietuvos�nacionalinis�saugumas,�nes�už-
baigus�rusijos�ir�Baltarusijos�sąjunginės
valstybės�kūrimą,�bendros�rusijos�ir�Bal-
tarusijos�karinės�pajėgos�prie�rytinių�ir
pietvakarinių�sienų�Lietuvą�suspaustų
tarsi� replėmis.� Tad� kol� Lietuvoje� ir
Amerikoje�nebaigta� rinkiminė� ruoša,
žvalgykimės,�kas�dedasi�Lietuvos�kai-
mynystėje.

Generolai

Prieš gal savaitę Baltarusijos dik-
tatorius lyg nei iš šio, nei iš to prakal-
bo apie generolus, kurie ateis valdyti
Baltarusijos, ir jis naujai valdžiai pa-
siruošęs padėti susigaudyti situacijo-
je ir padėti išsaugoti tai, ką jis, Luka-
šenka, per 26-erius metus sukūrė. Iki
tol jis įtikinėjo, kad jo iš šio posto ne-
išvers net mirtis. Kodėl Lukašenkai ant
liežuvio iššoko generolai? Tarptautinės
organizacijos „Mūsų namai” kūrėja,
baltarusių opozicijos viena iš ideologų
Olga Karač, kuri yra pasitraukusi į Lie-
tuvą, „YouTube” pakomentavo, kad
greičiausiai Maskvai Lukašenkai jau
yra atskleidęs planą, kaip Baltarusijoje
vyks valdžios perėmimas – bus paso-
dintas generolas. Ir, jos nuomone, opo-
zicijos bei „gatvės” (protestuotojų) tai
netenkins.

Dabar pamąstykim, kokiu būdu
vietoj Lukašenkos į diktatoriaus kėdę
galėtų atsisėsti generolas. O toks sce-
narijus tikrai tikėtinas – inscenizuoto
karinio perversmo būdu. Jeigu Luka-
šenka apie tai informuotas ir jis su tuo
sutinka, gali reikšti tik viena, kad jam
pažadėtas saugumas. Jis kitos išeities
ir neturi – tik sutikti, nes kitoje pusė-
je – „gatvė”, kuri kitokio perversmo at-
veju jam nusuktų galvą, nors gerašir-
dės opozicionierės jam tą galvą žada pa-
likti sveiką. Per daug Baltarusijoje
įpykusių žmonių, kurie buvo kankin-
ti kalėjimuose, kad valdžios netekęs
diktatorius išneštų sveiką kailį. Jis tai
žino ir pritartų bet kokiam iš rytų
siūlomam scenarijui. 

Tuo pačiu metu, kai Lukašenka
prabilo apie generolus, jis pakeitė jėgos
struktūrų vadus. Greičiausiai senieji
kadrai nuvylė arba to pareikalavo
Kremlius. Kaip tik prieš dieną vidaus
reikalų ministras Jurijus Karajevas
buvo viešai išaiškinęs Lukašenkos pa-
žadėtų sugriežtinimo veiksmų pobūdį
– į nepaklūstančius bus pradėta šau-
dyti tikromis kulkomis. Šitaip žmogus

stengėsi, ir štai – iškart po to – staigus
atleidimas iš užimamų pareigų. Tai pa-
tvirtina, kad už Lukašenką virveles
tampo kažkas kitas. Buvusius jėgos
struktūrų vadus, generolus, Lukašen-
ka, ypač išgyręs, paskyrė savo patarė-
jais – atstovais regionuose. Realiai tai
– žiaurus generolų pažeminimas. Bet ir
vieni, ir kiti supranta, kad jie tuo turi
tenkintis, neniurzgėti ir dar būti dė-
kingi rytų kaimynui už globą. Kuri tik-
riausiai ir jiems yra pažadėta.

Ką reikštų generolų atėjimas? Lu-
kašenka nuvylė Kremlių – jis nesusi-
tvarko su protestuotojais, o gamyklo-
se vyksta didesni ar mažesni streikai,
kurie mažina gamybos apimtis. Šimtai
informacinių technologijų firmų fir-
melių pasitraukė iš Baltarusijos į Uk-
rainą, Lenkiją, Lietuvą ir Latviją. Ru-
sijai, kuri Baltarusijos nesiruošia pa-
leisti iš savo įtakos zonos, tai nenau-
dinga. Per daug milijardų yra sukišta
į „mažojo brolio” ekonomiką, kad visa
tai galima būtų prarasti. Nors Luka-
šenka per savo TV kanalus vis giriasi,
kokius jis derlius gauna, kiek daug gri-
kių bei bulvių užaugino ir kokią gero-
vę sukūrė baltarusiams, praktiškai
Baltarusiją išlaiko nuolatinės Rusijos
investicijos. Didžiausia – Lietuvos pa-
šonėje pastatyta Astravo atominė elekt-
rinė, kuri šiomis dienomis jau prade-
da gaminti elektrą. Beje, Lietuva nuo
to momento nutraukė komercinius ry-
šius su iš Baltarusijos ateinančios
elektros valdytoja; taigi Lietuvos lai-
dais elektra tekės, nes Sovietų Sąjun-
gos laikais visos sovietinės respublikos
buvo sujungtos vieningais elektros
tinklai, bet Lietuva už tai nemokės. Ir
į tai iš karto sureagavo Lukašenka – pa-
siūlė Lietuvai dialogą – prekiaukime,
nors tik prieš dvi savaites prie Lietuvos
sienos siuntė kariuomenę.

Atrodo, Rusijai liko vienintelė išei-
tis – Baltarusijoje skelbti karinį režimą.
Ir tai Baltarusijos kariuomenės vado-
vybei nebūtų didelis smūgis, nes, kaip
nuolat kalba komentatoriai, Baltaru-
sijos generolai yra mieliau pavaldūs
Maskvai negu Lukašenkai, nuolat
vyksta bendros karinės pratybos. Klau-
simas tik tas, kaip į tai reaguotų patys
kareiviai? Ar jie paklustų prorusiš-
kiems generolams? Pvz., kai de-
monstra cijoms įsiplieskus Baltarusijos
sostinėje Minske Lukašenka pusę ka-
riuomenės atitraukė prie vakarinės
sienos, neva saugodamas šalį nuo Lie-
tuvos ir Lenkijos įsiveržimo, opozici-
niai komentatoriai aiškino, kad Lu-
kašenka išsigando ne kaimynių ir net
ne NATO, o savo kariuomenės vyrų.
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Baltarusijos dienoraštis. 
Generolai
AuDrONė�V.�ŠkiuDAiTė

lumoje ugnis rusena, nors jos ir ne-
matyti. Jis pats pasitraukė iš darbo pro-
testuodamas demonstratyviai, pareiš-
kęs, kad negalės vaikams į akis pa-
žiūrėti, kai jie kada nors jo paklaus: o
ką tu, tėveli, darei, kai tauta kovojo už
laisvą ir nepriklausomą ateitį? Tiesa,
sakė jis, cechuose streikuoja tik at-
skiros grupelės žmonių, dar kai kurie
streikuoja vadinamuoju itališku būdu
– tiesiog stovi savo darbo vietose, bet
nedirba, nes nėra įstatymo eilutės to-
kius nei suimti, nei priversti dirbti.
Darbininkas sako, kad Lukašenka ble-
fuoja, jog jis atsiveš darbininkų iš Uk-
rainos ir Lenkijos. Šios gamyklos dar-
bininkas yra ruošiamas pusę metų, kad
galėtų stoti į darbo vietą prie tam tik-
ro aparato. Netgi to paties cecho kitas
darbininkas negali pakeisti savo kai-
myno, o ką jau kalbėti apie žmogų iš
gatvės. Šioje gamykloje padėtis esanti
įtempta, paklusnieji darbininkai yra
verčiami dirbti po 2–3 pamainas iš ei-
lės ir yra pervargę. Atlyginimus dar-
bininkai jau gauna nereguliariai, o pa-
dėtis vis labiau blogės ir atvirai strei-
kuojančiųjų daugės. Kol kas daugelis
dar yra paralyžiuojami baimės, bet

su kiekviena diena drąsos daugėja.
Stojant ekonomikai, šalis nugrims į
ekonominį chaosą.

Greičiausiai to siekia ir laukia
protestuotojai – kad Lukašenką iš sos-
to išneštų nešte savi, netekę kantrybės
ir nutarę nekentėti dėl jo ambicijų. Ži-
noma, jeigu anksčiau Baltarusija ne-
pasirūpins rytų kaimynas ir nepasta-
tys generolo. Bėda tik ta, kad Kremlius
ir pats yra neužtikrintas – jeigu jis įsi-
kiš į Baltarusijos reikalus, ką pasakys
Rusijos žmonės? Be to, Kremlius neteks
baltarusių palankumo. Juk baltarusiai
iki šių protestų Rusijai ir rusams buvo
labai palankūs, kaip savo artimiau-
siems broliams. Pirmąjį nusivylimą
broliais „gatvės” žmonės pajuto, kai
Kremlius stojo Lukašenkos, o ne jų pu-
sėje. Ir jeigu dar broliai padėtų į Lu-
kašenkos vietą atsisėsti prorusiškam
generolui, būtų dar vienas nusivyli-
mas. Nebent atsirastų „gerasis” gene-
rolas, kuris „išgelbėtų” baltarusius. O
toks žaidimas galimas – „maištinin-
kas” generolas išsikelia tokius pat
tikslus, kokius yra išsikėlusi opozici-
nė Koordinacinė taryba su Sviatlana
Cichanouskaja priešakyje – surengti
teisingus rinkimus. „Gerasis” gene-
rolas surengia rinkimus, – tik Krem-
liaus rankomis, o paprasti, nuoširdūs
baltarusiai net nepastebi, kaip vėl at-
siduria ant Rusijos kabliuko. 

Tai teoriškai. O kaip bus praktiš-
kai, palaukime iki Naujųjų metų. Kai
kurie ekspertai sako, kad Lukašenka
iki Naujųjų metų bankrutuos.

Greičiausiai to siekia ir laukia protestuotojai – kad
Lukašenką iš sosto išneštų nešte savi, netekę
kantrybės ir nutarę nekentėti dėl jo ambicijų. 
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LAURYNAS LATVIS

Vėlinių� pavakary� grėbdamas� kieme� lapus� džiau-
giausi�sugrįžusiu�šiltu�oru.�Žinojau,�kad�šio�darbo�tą-
dien� nepabaigsiu,� nes� lapų� ant� žemės� buvo� per
daug�vienam�kartui,�o�ir�tie�dar�ne�visi�nuo�medžių�nu-
kritę.�Popieriniai�maišai�su�juose�sugrūstai�lapais�iš-
sirikiavo�patvory…

Sveikai funkcionuojančioje demokratiškos vi-
suomenės valstybėje rinkimai sutelkia piliečius
(kaip tas grėblys nukritusius lapus) draugėn.

Naujai išrinktieji į valdžią didžia dalimi nulems, ko-
kiu keliu valstybė eis artimiausiais metais, todėl tiek
logiškai, tiek grynai pilietiškai galvojant atrodytų,
kad kuo daugiau piliečių ateis balsuoti rinkimuose
ir pareikš savo nuomonę, tuo bus geriau pačiai
valstybei, save demokratijos švyturiu pasaulyje pri-
sistatančia. Tačiau metų metais balsuoti ateina vos
daugiau negu pusė tokią teisę turinčių piliečių. Pa-
skutinį kartą prezidento rinkimuose daugiau negu
šešiasdešimt nuošimčių balsuotojų atėjo tolimais 1968
metais (60,7 roc.). Tiesa, ne visi norintys balsuoti gali
tai padaryti, nes kiekviena valstija turi savo unika-
lią tvarką rinkimams vykdyti (nors rinkimai ir fe-
deraliniai, o ne valstijos). Taigi – ir savo parėdymus,
kam leisti balsuoti, o kam – ne; kada balsuoti ir kur,
ir kaip, ir panašiai. Šiemet tie parėdymai keitėsi, iš-
ankstiniam balsavimui jau įsibėgėjus. Susigaudyti
nėra taip paprasta. Žiūrėk, tokioje rinkimų su-
maištyje kelios dešimtys ar šimtai (tūkstančių) rin-
kimų biuletenių atsidurs kokiam patvory, t. y. nesu-
skaičiuoti, nes taip vienur nusprendė valstijos gu-
bernatorius, dar kitur – teisėjas, kuriam tuo metu
taip pasirodė naudingiau. Todėl rinkimų dienai
praėjus visai nenuostabu tai vienur, tai kitur maty-
ti protestuotojus su vėliavomis ir plakatais, ragi-
nančiais suskaičiuoti visus balsus. Įdomiausia tai,
kad tokių yra abiejų partijų rėmėjų stovyklose. Ir bu-
riuojasi jie tose valstijose, kuriose laimi jų pasi-
rinktas kandidatas.

Radijo orų pranešėjas prieš pat rinkimus pažė-
rė įdomios informacijos. Pasak jo, su kiekvienu iš-
kritusio lietaus coliu rinkimų dieną rinkėjų skaičius
sumažėja apie 2,5 proc. Bent jau Vidurio Vakarų vals-
tijose orai lapkričio 3 dieną buvo labai palankūs. Tik-
rų tikriausia bobų vasara. Bet čia – lietuviškai. Vie-
tine šneka – indėnų vasara. Nors didžioji dauguma
rinkėjų šiemet balsavo iš anksto, paskutinę minutę
nusprendę atlikti savo pilietinę pareigą negalėjo skųs-
tis prastu oru. Atrodo, kad oro prognozė pasitvirti-
no atvirkštine tvarka.

Koronaviruso pandemijai neatslūgstant kasdie-
niniai pasivaikščiojimai po kaimyniją pasiūlo men-
ką, bet vis tiek šiokią tokią pramogą. Visos aplinki-
nės gatvės jau išvaikščiotos ir šaligatviai numinti,
kad net nė dvejų su pusę metų nesulaukusi dukra pui-
kiausiai atpažįsta kaimyninius namus bei tvoras ir
labai gerai prisimena, kur kokia ragana ar babaužis
dar prieš dieną ar dvi kabėjo Halloweeną simboli-
zuodami, bet šiandien jau yra suvis prapuolę. ,,No-
riu pamatyti naują raganą, naują vaiduoklį, vieną sli-
biną, vieną babaužį ir apvalų vorą”, – tokį ar pana-
šų sąrašą ji garsiai pateikia dar net neišėjus iš kie-
mo. Nė vienas iš šių rudens šventės atributų mažai
mergaitei neatrodė nei labai baisus,  nei gąsdinan-
tis ar atgrasus. Pasiklausius norinčiųjų patekti į val-
džia šnekų apie savo politinius oponentus galima su-
sidaryti priešingą įspūdį – visi Halloweeno perso-
nažai viename asmenyje.

Per tuos pasivaikščiojimus sunku nepastebėti
gausybės kiemuose pristatytų politikus ar politines
idėjas remiančių ženklų. Dar ankstyvą pavasarį
ėmė rastis prezidentiniuose reitinguose pirmau-
jančių demokratų partijos atstovų ženklų. Mano nuo-
stabai, ženklų, remiančių senatorę nuo Minnesotos
valstijos, buvo vos vienas kitas. Vasaros pradžioje pri-
dygo naujų ,,Black Lives Matter” ženklų: pirmiausiai
savadarbių, o kiek vėliau – jau anksčiau matytų tos
pačios rūšies. Tada pasirodė ,,Any Functioning
Adult 2020”. Tokių nebuvo daug, bet jie neprastai
įstrigo atmintyje. Taigi, savo darbą padarė. Galiau-
siai, kai Joe Biden paskelbė, kad galima viceprezi-
dente pasirinko senatorę Kamala Harris, pasipylė
juos remiantys ženklai. Vaikščiojant jau gerai pa-
žįstamomis gatvėmis ir sprendžiant vien pagal ma-

tomus politikus remiančius ženklus namų kie-
muose ir languose, atrodo, kad dabartinis prezi-
dentas antrai kadencijai neturi jokių galimybių. Pir-
mas ir vienintelis jį palaikantis ženklas mūsų kai-
mynijoje pasirodė paskutinę spalio savaitę – antrame
vieno namo aukšte. Kitą dieną po rinkimų ir tas buvo
nukabintas. Žinoma, tai tik didelės valstybės vienos
valstijos didžiausio miesto vienos dalies atspin-
dys. 

Panašios nuotaikos vyravo ir mokykloje, kurioje
žmona moko ispanų kalbos. Šiais mokslo metais mo-
kykla – virtuali, nes Hennepin apygardoje, kurioje
mokykla yra, koronaviruso užsikrėtimų skaičius ge-
rokai viršija 5 nuošimčių ribą, kuri nulemia, koks
mokymo(si) būdas yra taikomas. Vyresniųjų klasių
mokiniai gavo užduotį pasirinkti kurį nors kandi-
datą į prezidentus ir paruošti apie jį pranešimą. Ab-
soliuti dauguma pasirinko Joe Biden. Pora mokinių
nusprendė kalbėti apie muzikantą Kanye West (ofi-
cialiame rinkimų biuletenyje Minnesotos valstijo-
je jo pavardė buvo). Sunku pasakyti, ar mokiniai
nuoširdžiai juo pasitikėjo kaip galimu valstybės va-
dovu, ar tik šmaikštavo. Vienas mokinys paprašė mo-
kytojos savo pasirinktą kandidatą į prezidentus pri-
statyti po pamokos, bendraklasiams nematant ir ne-
girdint. Jo pasirinkimas buvo dabartinis Baltųjų
Rūmų šeimininkas. 

Niekada pernelyg nepasikliovau visuomenės
nuomonių apklausomis. Puikiai prisimenu, kaip rin-
kimų dieną prieš ketverius metus jau per pirmas va-
karo žinias per radiją pergalė buvo priskiriama de-
mokratų partijos kandidatei. Tokia mat buvusi

Rinkimų karštis

prognozė. Šiais metais demokratų kandidatui pergalė
buvo pranašaujama netgi dviženkliu skirtumu. Taip
neatsitiko. Apklausos ir vėl suklydo apklausiamųjų
pasirinkimu? Ar galimi rinkėjai melavo išsijuosę?
Tegu visuomenės nuomonių rengėjai eilinį kartą pa-
sidaro išvadas. Dabar tai jau nebe taip svarbu: pre-
zidentas jau išrinktas, politinis karštis nuslūgs, la-
pai vis kris nuo medžių kaip ir kiekvienais metais.
Kaip ir visada. Ir aš eisiu toliau jų grėbti.

Laurynas Latvis –�vertėjas,�žurnalistas,�eseistas,�gyvena�Min-
neapolyje,�MN.

Biden rėmėjai neatsisakė ir Halloweeno. Oak Park, IL. 
Ramunės�Lapas�nuotr

Atkelta iš 1 psl.

J. Biden tikino, kad yra pasiryžęs suteikti lygias
galimybes visiems žmonėms. ,,Lai Dievas laimina
Ameriką”, – savo kalbą užbaigė jis.

Išrinktoji JAV viceprezidentė Kamala Harris
šeštadienį vakare pareiškė, kad rinkėjai atnešė
„naują dieną Amerikai”.

K. Harris, iki šiol aukščiausią postą per JAV is-
toriją užėmusi moteris, kalbėjo iš tribūnos Wil-
mingtone, vilkėdama baltą kostiumėlį, tokiu būdu
atiduodama pagarbą sufražisčių judėjimui, skam-
bant juodaodės atlikėjos Mary J. Blige dainai.

K. Harris taps pirmąja viceprezidento postą už-
ėmusia moterimi, juodaode ir pietų azijiete.

„Esu pirmoji moteris šiame poste, bet nebūsiu
paskutinioji”, – sakė ji ir pridūrė: „Kiekviena maža
mergaitė, žiūrėdama tai šį vakarą, mato, kad tai yra
galimybių šalis”.

Pralaimėjimo nenusiteikęs pripažinti Donald
Trump šeštadienį savo „Twitter” žinutėje parašė:
„Aš laimėjau šiuos rinkimus, dideliu skirtumu!”

Išplatintame pareiškime jis apkaltino J. Biden

J. Biden: padarysiu viską, kad sugrąžinčiau 
amerikiečių pasitikėjimą

melagingai apsiskelbus laimėtoju, o žiniasklaida esą
jam bando padėti, siekiant nuslėpti tiesą.

„Tiesa paprasta, šie rinkimai dar toli gražu ne-
sibaigė”, – sakė D. Trump.

Šeštadienį Amerikos miestų gatvėse liejosi emo-
cijos.

„Washingtonas šėlsta. Esu gatvėje, kuri veda link
Baltųjų rūmų, automobiliai signalizuoja, žmonės
traukia link Baltųjų rūmų nešini JAV vėliavomis, J.
Biden plakatais. Švenčia ne tik centras, bet ir prie-
miesčiai. Teko matyti, kaip žmonės išėję iš namų mo-
suoja vėliavomis, sveikino vienas kitą. Emocijos tik
auga ir, tikriausiai, augs”, – pasakojo šiuo metu JAV
sostinėje esantis LRT reporteris Aurimas Piečiu-
kaitis.

New Yorko centre žmonės šventė plodami gat-
vėse, šoko, džiūgavo išėję į savo butų balkonus. Times
Square atrodė kaip Naujųjų metų išvakarėse.

J. Biden inauguracija vyks sausio 20-ąją, jis
taps vyriausiu šias pareigas pradėjusiu eiti politiku,
jam tuo metu bus 78-eri.

BNS ir LRT.lt inf. 

Ką reiškia Lietuvai 
Joe Biden pergalė?  

Jungtinių�Valstijų�žiniasklaidai�paskelbus,�kad�Joe�Biden�už-
sitikrino�pergalę�JAV�prezidento�rinkimuose,�BNS�šeštadienio
vakarą�paklausė�politologų�ir�ekonomistų,�kokį�poveikį�tai
gali�turėti�Lietuvai.�

Vilniaus universiteto Tarptautinių santykių ir politikos

mokslų instituto direktorė Margarita Šešelgytė:

„Pirma, mūsų partnerystė išlieka, ypač saugu-
mo srityje, nes prieš rinkimus J. Biden yra pasakęs,
kad Baltijos valstybės bus jo orbitoje, jam Baltijos ša-
lių saugumas labai svarbus. Antra, yra kiti svarbūs
elementai – Paryžiaus klimato susitarimas, parama
tarptautinei teisei ir tarptautinėms institucijoms, jam
svarbi tarptautinė tvarka ir JAV lyderystė toje tvar-
koje. Tai mums svarbu kaip mažai tos tvarkos daly-
vei. 

Nukelta į 10 psl.kamala�Harris�džiaugiasi�pergale.
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Sugrįžki, jaunyste, alyvom sužydėk… (14)
Į besiplečiantį pokalbių ratą jungiasi Gražina Pau-
liukonytė-Kriau čiūnienė iš Lansing, MI. Manau,

kad šiuo simboliniu pokalbiu mes tą ratą ir už-

darysime. Bent šiam kartui. 

Kaip seniai mudu pažįstami?
Nors susipažinome Rebdorfo la ge ryje, geriau at-

simenu susitikimą  studentų ateitininkų žiemos kur-
suo se Philadelphijoje 1957 m. gruodžio 27 dieną. Aš
atvykau iš Worcester, MA, o tu – iš Čikagos. Toliau
pažintis tęsėsi per susirašinėjimą, aš atvykau į Či-
 kagą gyventi, o tu grįžai iš kariuo menės. Po kelerių
metų susituokėme.

Kas labiausiai prisimena iš jaunystės?
Lageriuose buvo smagus gyvenimas. Visos

draugės arti gyveno, buvo su kuo žaisti. Atmintinos
išvykos, or ganizuotos ateitininkų į istorines vie toves
Vokietijoje. Vieną kartą lankė me miestą, užsilikusį
nuo viduram žių, dar vis aptvertą aukšta tvora su gy-
nybos bokštais. Čia gidas mums pa sakojo miesto is-
toriją. Parodė vie ną bokštą, kuriame buvo užmūryta
šei ma su 5 vaikais. Mat priešui mies tą apsupus, tos
šeimos tėvas buvo priešo papirktas ir ruošėsi už-
nuodyti miestelio šulinį. Gynyba jį laiku sugavo. Nu-
baudė visą šeimą.

Paskutiniame lageryje 1949 m., kai baigėsi Ber-
lyno blokada, išvykstantys JAV kareiviai nutarė ir
mus pavaišinti taip, kaip vaišino Berlyno vaikučius:
parašiutais iš lėktuvo iš mesti saldainių. Mūsų lageris
buvo pa kalnėje, o latvių lageris – ant kal no, apsup-
tas miško. Sutartą dieną vi sa mokykla išsirikiavo ir
nužygia vome į kalną, į latvių lagerį. Laukė me ir dai-
rėmės lėktuvo. Mums buvo įsakyta, kad saldainius
rinks skautai, mes neturime teisės paimti, nors ir į
burną įkristų. Laukėm,bet nesulaukėm ir reikėjo
grįžti į pakalnę, o tėvelis (gimnazijos direktorius)
pyko, kad visa mokslo diena nuėjo „šuniui ant uo-
degos” dėl amerikonų kvailystės. Kitą dieną vėl li-
pome į kalną. Šį kartą geriau pasisekė – iš skren-
dančio lėktuvo kaip debesis pasipylė balti parašiu-
tai ir vėjo papūsti nu skrido į mišką. Skautai nu-
skubėjo ten. Neatsiliko ir spekuliantai bei kiti įvai-
raus plauko asmenys. Vėliau gir dėjau, kad viena bo-
butė griebdama saldainį akį išsidūrė. Kitą dieną mo-
 kykloje mokytojos dalino saldainių tiems, kurie ne-
gavo. Tikėjausi šokolado, o gavau „medūzą”. Nepa-
tiko ta da, nepatinka ir iki šiol. 

Amerikoje susidūriau su nauja kultūra, kalba ir
kitokiomis mokytojomis – vienuolėmis. Kažkodėl su
vi somis turėjau problemų. Parapijos mokykloje dės-
tė lietuvių kilmės kazimierietės. Pirmiausia mus
„per krikš tijo”. Mūsų lietuviški vardai yra pagoniš-
ki, tad reikia krikščioniško. Reikėjo vadintis savo ant-
ru (šventojo globėjo) vardu. Pastebėjau, kad vienuolių
lietuvių kalba buvo la bai prasta. Naudojo daug bar-
bariz mų. Susidariau neigiamą įspūdį. Vie ną dieną li-
tuanistinėje mokykloje tėvelis aiškino kažką iš Lie-
tuvos istorijos, o ten buvęs mokinukas pertraukė sa-
kydamas, kad seselė sakė kitaip. Tai aš jam tiesiai ir
rėžiau: „Seselės nieko nežino”. Namie tėvelis mane

išbarė, o pirmadienį mokykloje atlėkė mokyklos ve-
dėja ir pradėjo mane plūsti prieš visą klasę. Mat jai
net keturi bendraklasiai pranešė, ką pasakiau. Sto-
vėjau apstulbusi, nega lėdama patikėti, kad mane iš-
davė. At simenu, atsisukau į klasę ir pasakiau: „Jūs
Judai Iskarijotai”. Toks elge sys – mokytojui įskųsti
kitą vaiką – buvo visai nepriimtinas Vokietijoje. Tai
buvo tikras kultūrinis šokas.

Kitais metais mano sesutė „Eglu tėje” aprašė li-
tuanistinės mokyklos programą – vakarėlį. Kai ap-
rašymas pasirodė spaudoje, vedėja vėl atlėkė į mūsų
klasę, trenkė leidinį mokytojai ant stalo sakydama:
„Žiūrėk, ką tavo mokinė rašo”. Jai išėjus mokytoja
ma ne pasišaukė ir klausia: „Ar čia tavo?” „Ne, čia
mano sesuo parašė”, – atsakiau. „Tai eik ir atsipra-
šyk”, – įsa kė. Hm, galvoju, už ką reikia atsi prašyti?
Nunešiau ir pasakiau: „Čia mano sesuo parašė”. Tė-
velis apie tai sužinojęs pasakė, kad kitais metais ap-
rašysime seselių mokyklos pasiro dy mą. Bet vėl ne-
gerai. Aprašydama se suo pagyrė, kad pirmą kartą se-
se lių programoje buvo šokami lietuviški tautiniai šo-
kiai. Ir vėl supyko. Ban dė sakyti, kad seniai tokius
šokius šoka.

Kitiems mokslo metams išvykau į Putnamą
lan kyti katalikišką mergaičių gimnaziją. Apsigy-
venau lietuvių se selių bendrabutyje. Palyginus su mo-
kyklos bendrabučio kainomis, čia buvo labai geros
sąlygos ir kaina mažesnė beveik perpus. Taip pat mo-
 kykloje maisto porcijos buvo normuotos ir už antrą
porciją reikėjo primokėti. Mums maistas nebuvo nor-
 muotas ir galėjome sočiai prisivalgyti be padidinto
mokesčio. Rytais geltonu autobusu mus veždavo į

mies tą – į gimnaziją ir į kolegiją. Vakarais – pamo-
kų ruoša. Savaitgaliais – įvai rūs užsiėmimai: tauti-
nių šokių, dai na vimo, rankdarbių pamokos. Kar tais
kun. Stasys Yla vesdavo pašnekesius apie savęs pa-
žinimą – brendimą. Repetavome vaidinimus ir va-
žinėdavome su programa po lietuviškus telkinius. Ak-
tyviai veikė skautų ir ateitininkų organizacijos.
Kasmet būdavo skautų laužas ir ateitininkų metinė
šventė, per kurią vykdavo ir mūsų rankdarbių pa-
roda. Buvo gali mybių ir sportuoti – tinklinio aikš tė,
stalo teniso stalas, o žiemą čiuožda vome ant užšalu-
sio prūdo. Vienu lai ku buvo suorganizuotas laik-
raštėlis „Raudondvario padangėj”, tik neilgai gyva-
vo. Man atmintiniausias įvykis buvo mūsų kelionė
į pirmąją Tauti nių šokių šventę Čikagoje 1957 m. 

Kaip visa tai vertino čia gyvenan čios lietuvaitės?
Vakarais susėsda vome padejuoti, kad čia taip nuo-
bodu ir neturėsim ką savo anūkams pa pasakoti. „Juk
Putnamo miestelis septintą valandą vakaro šali-
gatvius ‘suvynioja’”. Turėjom ir kontrabandos: vie-
na atsivežė mažą lagaminą komiksų, kurį laikė po
lova. Tad su sėsdavom ant grindų, atidarydavome la-
gaminą ir skaitydavome draudžia mą spaudą. Kai iš-
girsdavom žings nius koridoriuje, tuoj viską sumes-
davome atgal ir pakišdavome po lova.

Prie lietuvybės išlaikymo prisi dėjo lietuvių kal-
bos/istorijos pamo kos, kurios būdavo kiekvieną
šeštadienį. Pamokos pažymys įrašomas į mokyklos
pažymėjimą. Per šias pa mo kas kai kurios rašydavo
laiškus, skaitydavo knygas ar nuobodžiaudavo bei
snausdavo. Šalia manęs sėdinti klasiokė visada la-
kuodavo nagus, o paskui mane pravardžiuodavo

Po�malkų�skaldymo�konkurso�(iš�k.):�romualdas,�Gražina,�Aleksas,�Aras,�Gytis,�irena,�Andrius,�Aldas,�Vytas,�Audra
ir�Tracey.�Priekyje�su�trofėju�– kirviu�Aidas.� Asmeninio�archyvo�nuotraukos

Gimnazistės� Putname,� CT,� 1955�metais.� iš� k.:� Gražina� Pauliukonytė,� kristina� Pa�-
proc�kaitė,�Aldona�Simutytė�ir�Jūratė�Bernotaitė.

Buvusios� gimnazistės� po� 60� metų� vėl� susitiko� Putname.� iš� k.:� Gražina,� kristina,
Aldona�ir�Jūratė.
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„tea cher’s pet”, nes mokiausi.
Nelengva būti mokytojo vaiku, ypač kai ben-

drabučio vedėja įsakė mokytojui visoms rašyti pa-
tenkina mą pažymį. Pradžioje mokytojas ve dėjai pa-
rodė vienos mokinės rašomojo lapą, kur iš 20 atsa-
kymų buvo pa rašytas tik vienas žodis ir aiškinda mas,
kad už tokį darbą negali rašyti gero pažymio. Vedė-
ja atsakė: „Ne svar bu, ji lietuvaitė”.

Ne paslaptis, kad atvykus į JAV vietiniai mus
peikdavo, vadindami „foreigners” ir kitaip. Tėvelis
mus pa mokė nekreipti į tai dėmesio, nes čia tik in-
dėnai yra vietiniai, visi esame svetimšaliai. Kartą
gimnazijoje per muzikos pamoką mokytoja mus   „fo-
reig ners” ir „troublemakers”. Beveik išvarė iš klasės.
Nuėjome pas vedėją, klausiam, ką toliau daryti. At-
bėgo ir ta vienuolė toliau mus peikti. Tai aš ir sakau:
„She called us foreigners and only Indians are nati-
ves”. Vaje, vos iš mokyklos manęs neišmetė. Bet vis-
kas gerai pasibaigė, nes mokytoja pasigedo mūsų stip-
rių balsų ir visas parsivarė į klasę. 

Noriu pastebėti, kad nors šios vienuolės buvo
prancūzų kilmės, jos buvo tikros amerikietės pa-
triotės. Kartą per prancūzų kalbos pamoką mokyto-
ja išgirdo mane klausiant vie nos mokinės, kaip
prancūziškai pa linkėti „Linksmų šv. Kalėdų”. Ji pa-
 šaukė prie lentos, įsakiusi šį sveikini mą parašyti. Ne-
mokėjau, bet kiek pagalvojusi parašiau lietuviškai ir
vokiškai. Nieko nesakė, bet pamokė, kaip reikia pa-
sveikinti jos kalba.

Netoliese esančioje mergaičių ko legijoje mokė to
paties vienuolyno mokytojos. Jų buvo mažai – viena
mokytoja sudarė viso skyriaus personalą. Tada no-
rėjau studijuoti che mi ją, bet po vieno rašomojo mo-
kytoja dirstelėjo į mano lapą ir prie visų išbarė, kad
pirmą uždavinį atlikau gimnazijoje išmokta meto-
dika. Pas kui pamatė, kad antrą atlikau teisingai, tai
aprimo. Man toje klasėje labai nepatiko. Ten netoliese
buvo vapsvų lizdas, ir jos pavasarį įskrisdavo į kla-
sę, ropodavo ant knygų ir ant sta lo. Mokytoja pama-
čiusi, kad jų purtausi, mane apšaukdavo, kad nesielg -
čiau kaip mažas vaikas.

Kolegijoje buvo taisyklė, kad be pa-
sekmių galima praleisti dvi pa mokas. Ant-
rais metais (norint gauti diplomą) reikėjo
studijuoti metafizi ką. Kursas labai nepa-
tiko – pilstymas iš tuščio į kiaurą. Vieną
rytą nutariau pamoką praleisti, juk tokia
buvo mano teisė. Bet mokytoja pasipikti-
no, nes matė mane pirmoje pamokoje ir ne-
atrodžiau serganti. Netikėtai paskyrė ra-
šomąjį, kad galėtų man parašyti blogą
pažymį, – taip visoms ir pasakė. Nutariau
ieškoti mokytojų, kurie nesiožiuoja kaip
maži vaikai.

Visas pluoštas prisiminimų... O kokia savo
veikla didžiuojiesi?

Sunku atrinkti porą veiklos re zul tatų,
nes beveik viskas turėjo toli siekiančias pa-
sekmes. Prisidėjau prie ateitininkų jau-
nesnių mokslei vių stovyklos renesanso. Po
stovyklos federacijos valdyba pavedė šią
grupę jaunimo tėvų komitetui, kurio pir-
mi ninku paskyrė ne ką kitą, o dr. Ro-
 mualdą Kriaučiūną. Jis  taip pat buvo įpa-
reigotas sudaryti sąjungoms veiklos gaires. Kaip tėvų
komiteto narė pasiūliau pakeisti jį į sąjungą. Taip
„gimė” Jaunųjų ateitininkų sąjunga (JAS). Sugal-
vojau vardą, paruošiau statutą, atributiką ir gavau
federacijos valdybos pritarimą. Kartu su kitais pa-
ruošėme JAS Programos vadovą.

Lietuvai atkūrus Nepriklauso my bę, susipaži-
nau su mokytojomis kaimo mokykloje, kur dirbo
mano uošviai, ir vėliau – su kita mokykla, kurią lan-
kė marti. Tėvelio atmini mui įsteigiau stipendiją Lie-
tuvos kaimo vaikui. Šių mokyklų vedėjos siūlydavo
stipendininkus. Mokyklas šelpėme ir kalėdinėmis do-
vanomis. Vėliau, kai sūnus apsigyveno Lietu vo je, šių
mokyklų vaikams jis organi zuodavo mūsų finan-
suojamas mokslo metų baigimo keliones po Lietuvą.
Už visą talką atsidėkodama mokyklos, kurioje dirbo
uošviai, vedėja įtikino Naujamiesčio savivaldybės val-
dybą gatvę, kuri praeina pro mokyklą, pavadinti
Mykolo Kriaučiūno gatve. Romualdo tėvelio atmini-
mui. Mat Lietuvoje gyviems paminklų nestato.

Ar daug gyvenime buvo nusi vy limų?
Kadangi priklausiau ateitinin kams, tai nusivy-

limai ir susiję su šia veikla. Pamačiau, kad žinomi vei-
kėjai gali elgtis kaip nori – su teisybe gali nesiskai-
tyti. Pvz., pirmus kelerius metus Amerikoje rytų pa-
kraščio ateitininkų vasaros stovyklos vykdavo visoms

sąjungoms kartu. Mokiausi dar  pradžios mokyklo-
je, kai vienoje stovykloje per talentų vakarą laimėjau
pirmą vietą. Tačiau studentų ko mitetas nutarė, kad
aš dar jauna, bus man progų vėliau laimėti, ir pirmos
vietos premiją atidavė studentei. O aš daugiau nie-
kada nelaimėjau pirmos vietos...

Vėliau, jau kolegijoje, buvau draugovės revizijos
komiteto narė. Pir mininkė davė knygas patikrinti ir
pati išvyko į mokslo baigimo iškil mes. Praleidau visą
popietę, surašydama kas blogai, o trūko labai daug
parašų. Pirmininkei grįžus padaviau protokolą. Ta
kad užriko: „Kaip taip galima. Blogas paukštis savo
lizdą teršia”. Surinko visas nares ir pagal protokolą
viską ištaisė. Po to man liepė protokolą perrašyti. At-
sakiau: „Protokolą jau parašiau”. Tai buvo mano pa-
skutinė diena Putname.

Po kokių šešerių metų buvau paprašyta būti

Disidento�prof.�Vytauto�Skuodžio�apsilankymas�pas�Lansing�vyskupijos�vysk.�kenneth�Povish.� iš�k.:�romualdas
kriaučiūnas,�Andrius�Anužis,�Gražina�kriaučiūnienė,�vysk.�kenneth�Povish,�prof.�Vytautas�Skuodis�ir�Saulius�Anužis.

moksleivių mergaičių kuopos globėja Čikagoje. Kaip
tik buvo paskelbti Donelaičio metai. Prikalbi nau ber-
niukų kuopos globėją per metinę šventę ruošti Do-
nelaičio paminėjimą. Žadėjau parengti visą progra-
mą. Jis sutiko. Iš „Metų” atrinkau skaitymus mer-
gaitėms, berniukams ir porą ištraukų, kurias dek-
lamuos visi kartu. Padaviau jam kopiją, pa žymėjusi,
ką kas skaitys. Visą pava sarį per susirinkimus re-
petavome. Išvakarėse prieš šventę susitikome pravesti
egzaminus. Jo klausiu, ar bus laiko bendrai parepe-
tuoti? Jis atsakė: „Nereikia, mano berniukai vis ką at-
liks ir jų pasirodymas bus pirmas”. Likau be žado ir
be programos. Tai va, kaip pasielgė vietinių gerbia-
mas visuomenininkas, buvęs kacetininkas. Man jis
liko kaip vagis. Vėliau teko sutikti daugiau tokių, ku-
rie mokėjo daug veikti „liežuviu” ir kitiems trukdyti,
nesiskaityti su nustatyta tvarka. 

Čia noriu paminėti Sendraugių sąjungos gelto-
nas juostas. Susigal vojo ir padarė, nors tokios juos-
tos prieštarauja sąjungos nustatytai atri butikai. Bū-
tent sendraugiai jokios uniformos neturi. Jie atlape
nešioja savo sąjungos ženkliuką. Tai ir vis kas. Kas dar
užsiriša juostas, nesu pranta, kad sendraugis yra
mokslus baigęs ateitininkas ir uniformos nenešioja.

Dar pasidalink savo patirtimi, kuriant ir auginant lie-
tuvišką šeimą.

Stengėmės išlaikyti lietuvybę gy vendami gry-
nai amerikietiškoje ap lin koje. Namuose visada kal-
bėjome tik lietuviškai. Kai vaikai paaugo, ve žėme į
Detroito lituanistinę mokyklą. Tai apie pusantros va-
landos kelio. Vaikai keldavosi apie 5 val. ryto, kad
spėtų laikraščius išnešioti (turėjo savo maršrutą), pa-
skui nusiprausti, pavalgyti ir važiuodavome į mo-
kyklą. Sykį laikraščių pristatymas kiek vėlavo, tai
vaikai kategoriškai atsisa kė vykti į mokyklą. Tik vė-
liau sužinojau priežastį. Pasirodo, klasėje, kai kas
nors vėluoja, visi jį nušvilpia, sugėdina. Pagalvojau
– keistas meilės lietuvybei skiepijimas. Džiaugiau-
si, kai baigė vaikai tokį mokslą.

Kai sūnūs paaugo, su tėvu važiuo davo stovyk-
lauti su palapine. Įkal bino ir mane. Pastovyklavę apy-
linkėje jautėmės pasiruošę tolimesnei kelionei ir iš-
vykome į Alaską. Tada pradėjau rašyti į „Draugą”

apie mūsų keliones stovyklaujant
su palapine. Rašiau konkursinius
straipsnius į „Laiškai lietuviams”
(jėzuitų žurnalą). Lietuvai atkūrus
Nepriklauso mybę lankėme gimi-
nes, apvažiavome dalį Europos.
Atmintina pirma kelio nė į Lietu-
vą, kai per pirmą trispalvės pakė-
limą 1988 m. spalio 9 d. teko būti
Kaune. 1999 m. sausio mėn. turis-
tiniu laivu plaukėme Panamos ka-
nalu. Įdo mi buvo kelionė. Man ji
taip patiko, kad toliau po to kas žie-
mą plaukda vome Karibų jūra,
daug salų aplan kėme. Atšvęsti vy-
riausio sūnaus 40-ąjį gimtadienį į
tokį kruizą sukvietėme visus vai-
kus ir anūkus.

Kur sutikai Lietuvos Nepri klau so-
mybės atkūrimą?

Namuose.

Kas domina „Drauge”, ko pasi-
gendi, kokių pasiūlymų turėtum?

Pasigendu skaitytojų laiškų. Atėjus naujai re-
daktorei, tas skyrius beveik dingo. Dabar vėl atsi-
rado, nes buvo daug skirtingų nuomonių prieš rin-
kimus. Anksčiau rašydavau į „Draugą”, bet mano
straipsnių nebespausdino. Gerai, kad tada dar buvo
„Amerikos lietuvis”, kurio labai pasigendu. Paste-
bėjau, kad korektorės taisydamos pakeičia žodį, ne-
tikrinda mos, ar tai tinka. Buvo atspausdinta „...lie-
tuvių bendruomenė visada   di džiosiomis raidė-
mis”. Tai kodėl taip neparašė? Tiksliau – pakeitė ne-
skai tydamos viso sakinio? Buvo Gyčio aprašymas
apie filmą „Hacksaw Ridge”. Gytis parašė, kad fil-
mas yra apie „consciencious objector”. Korek torė
„pataisė”, kad asmuo atsisakė ka riuomenėje tar-
nauti. Nieko pana šaus, jis atsisakė ginklą naudoti,
o kariuomenėje buvo ir per karą daug sužeistų iš-
gelbėjo  ir net gavo „Congres sional Medal of  Honor”.
Buvo ir daugiau tokių „pataisymų”...

Perskaičiusi atsišaukimą balsuoti už Biden jau
rinkau parašus balsuoti už Trump. Tikrai būčiau
dau giau surinkus, nes dauguma lie tuvių neremia
marksizmo. Deja. Da bar redakcija priima skaityto-
jų laiš kus, pasirašytus ne daugiau kaip dviejų as-
menų ir pasilieka teisę trumpinti bei redaguoti jų
kalbą. Linkiu „Draugui” toliau gyvuoti ir atstovauti
visiems lietuviams.

Kalbėjosi Romualdas Kriaučiūnas

kai�buvome�jaunesni�ir�gražesni.�romualdas�ir�Gražina�kriaučiūnai,�1995�m.�
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laidos turi tris paskirtis: pagerbti ir padėkoti ,,fron-
to linijos” darbuotojams, rinkti lėšas praradusiems
savo darbą bei skleisti solidarumo žinią.

Iranas savo ženką pavadino ,,Tautos herojai”.
Jame pavaizduoti gydytojas su apsaugine kauke, ka-
reivis, nešantis dujokaukę ir stilizuoti viruso at-
vaizdai. Pandemijos pradžioje Iranas buvo kriti-
kuojamas kaip nesiėmęs pakankamai rimtų prie-

monių pandenijai sustabdyti, todėl
tokio pašto ženklo išleidimas ga-
lėjo sušvelninti valdžios įvaizdį
piliečių akyse. O kovoje su koro-
navirusu mirę gydytojai ir slaugės
buvo prilyginti savotiškiems kan-
kiniams.

Netrukus Irano pavyzdžiu pa-
sekė Vietnamas, išleisdamas du
skirtingos vertės pašto ženklus
tema ,,Jungiančios rankos kovoje
už COVID-19 prevenciją”. Vietna-
mo pašto duomenimis, 4 000 dongų
nominalo pašto ženkle medicinos,
karo ir saugumo specialistai ro-
domi kaip „koronaviruso protrū-
kio priešakiniai kovotojai”, o 15 000
dongų vertės ženkle matome Viet-
namo gydytojus, kurie „su rim-
čiausiu pasišventimu ir didelė-

mis pastangomis siekia išsiaiškinti geriausius gy-
dymo metodus laiku užkrėstiems pacientams išgy-
dyti ir vakciną kovai su COVID-19”. Filatelistai
žino, jog Vietnamo pašto ženklai nėra labai brangūs.
Šių ženklų tiražas nedidelis – tik 12 000, manau, kad
jie jau išparduoti. Retsykiais šiuos ženklus galima už-
tikti populiariose internetinėse varžytinėse.

Senoji Europa taip pat nesnaudžia!

Pirmoji Europos šalis, išleidusi pašto ženklą CO-
VID-19 tematika, buvo Šveicarija. Su kiekvienu ba-
landžio 5 dieną pasirodžiusiu 100 centimų pašto
ženklu yra ir 500 centimų priemoka. Šiuo pelnu pa-
sidalina Šveicarijos Raudonasis Kryžius ir Šveica-
rijos Sąjūdis. Galima įsigyti dešimties ženklų lape-
lius. 

Ženklo dizainas – šviečiantis gaublys su kry-

žiumi – simbolizuoja Šveicarijos solidarumą koro-
naviruso pandemijos metu. Įdomu tai, jog nors lapo
nominali vertė yra 600 centimų, arba 60 frankų, var-
totojams jis kainuoja 50 frankų. Visi pinigai atiten-
ka labdaros organizacijoms, o Šveicarijos paštas pa-
aukoja 10 frankų už kiekvieną lapą. Taigi, pirkėjas
aukoja pinigus labdaros organizacijoms, o Šveicarijos
paštas savo ruožtu dovanoja dešimt pašto ženklų, kad
galėtumėte išsiųsti laiškus dešimčiai draugams. Ko
gero, tai pirmas kartas, kai pirkėjas už ženklą moka
mažiau nei jo nominali vertė.

Ukrainos paštas gegužės 29 d. pasiūlė vartoto-
jams dramatišką ženklą, pagerbiant kovojančius su
pandemija pirmose gretose. Jame – veidas, kurio kai-
rė pusė – mediko, dešinė –  kareivio, abu dalijasi ta
pačia kauke.

Labai subtilų ir estetišką ženklą rugpjūčio 10 d.
išleido Grenlandija. Priemoka (ang. ,,surcharge”) ski-
riama labdarai – padėti nukentėjusiems nuo COVID-
19.

RAIMUNDAS MARIUS LAPAS

Pandemijos šviesoje žmonės atranda naujų
būdų praleisti laisvalaikį. Sumanumo netrūksta ir
filatelistams. Parodos praktiškai nevyksta. Viena iš
nedaugelio išimčių buvo Nacionalinė Estijos fila-
telijos paroda, sėkmingai surengta Tartu mieste lie-
pos mėnesį. Joje savo eksponatus pristatė lietu-
viai, suomiai, anglai, ir, žino-
ma, parodos šeimininkai estai.
Tuo tarpu pas mus, Čikagoje,
jau daugiau nei 130 metų prieš
Padėkos dieną rengiama CHI-
CAGOPEX paroda šiemet at-
šaukta. Filatelinės parodos,
kaip ir kiti renginiai, dabar
persikelia į virtualią erdvę.
Nors ženkliai sumažėjo gyvų
varžytinių, prekyba kolekci-
niais daiktais klesti internete.
Tarp labiausiai pageidauja-
mų šiuo metu kolekcinių ob-
jektų yra ir pašto ženklai, su-
kurti COVID-19 tematika. Nuo
š. m. kovo vidurio daugiau nei
tuzinas pasaulio šalių yra iš-
leidusius tokius pašto ženklus.
Iš vienos pusės – tai būdas pri-
sidėti prie humanitarinės pagalbos krizės ištiktai
žmonijai. Tačiau ne visi ženklai yra oficialiai išleisti
pagal šalių pašto valdybų užsakymus. Netrūksta,
deja, ir vadinamų ,,tapetinių” (ang. ,,wallpaper”)
ženklų, kurie neturi juridinio pagrindo ir jais ne-
galima apmokėti pašto paslaugų.

Pirmieji, įšokę į traukinį

Pirmieji oficialūs tokie pašto ženklai pasirodė
kovo 17 d., nepraėjus nė savaitei, kai Tarptautinė
sveikatos organizacija paskelbė COVID-19 epidemiją.
Pirmąjį pašto ženklą išleido Iranas, juo pasekė
Vietnamas, Šveicarija, Meno sala (Isle of  Man, sala
Airijos jūroje), Marokas, Jungtiniai Arabų Emyra-
tai, Kinija, Urugvajus, Naujoji Zelandija, Ukraina,
Monakas, Bosnija-Hercegovina, Omanas, Čekijos
Respublika, Macau bei Taivanas. Oficialios ženklų

Filatelija COVID-19 tema tuština kolekcininkų pinigines
Prie šios ,,pandemijos” sklaidos prisideda ir Lietuva

Nors�Lichtenšteinas�oficialiai�neišleido�COViD-19�pašto�ženklo,� šis� suvenyrinis�blokas
tinkamas�siuntų�apmokėjimui.

Jungtinių�Tautų�lapelis�labiausiai�atspindi�optimizmą�pandemijos�šviesoje.

ukrainos�pašto�ženklas�–�
ypač�dramatiškas.

raudonas�simbolis�,,Zhong”�–
vyriausybės�vienybė�su�liaudimi�pandemijos�fronte.

kažin,�ar�šį�brangiai�kainuojantį�JAE�blo-
ką�užtiksime�ant�pašto�siuntos…

Pirmoji�šalis,�įamžinusi�COViD-19�–�iranas.

Jau�balandį�Cadiz�filatelistų�klubas�iš-
leido�personalinį�ženklą,�tuo�tarpu�ofi-
cialus�ispanijos�pašto�ženklas�pasirodė
tik�spalio�1�d.

Gegužės�pradžioje�Marokas� įamžino�glo-
balinį�virusą.
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liamus iššūkius. Dalis
parduodamų ženklų pel-
no yra pervedamas į
Manx solidarumo fondą.
Netrukus panašiai pasi-
elgė Maroko paštas. Įdo-
mu tai, kad čia buvo iš-
leistas pirmasis pašto
ženklas, kuriame laiška-
nešys pavaizduotas kaip
priešakinių fronto lini-
jų kovotojas.

Netrukus po to Jung-
tiniai Arabų Emyratai,
taip pat pagerbiant laiš-
kanešių drąsą, išleido
suvenyrinį lapelį, kurio
vertė – 19 dirbam (maž-
daug 7 dol.). Nežinau, ar
pamatysime jį ant eili-
nio laiško (nominalas per
didelis), bet, manau, ko-
lekcininkui būtu įdomu
rasti banderolę, apmo-
kėtą tokiu suvenyriniu
lapeliu.

Ką sukūrė kinai?

Kinijos išleistame
COVID-19 pašto ženkle
vaizduojami Liaudies iš-
laisvinimo kariuomenės
vadai kartu su medikais,
mokslininkais, tyrėjais,
bendruomenės darbuo-
tojais, policija ir sava-
noriais.

Jau kovo viduryje preliminarių pašto ženklų es-
kizai pradėjo rodytis socialiniuose tink-
luose. Tiesa, tai nebuvo pirmas Kinijos
pašto leidinys, skirtas pandemijai. Vienas
pašto ženklas buvo išleistas po pirmojo sun-
kaus ūminio kvėpavimo sindromo protrū-
kio 2002–2004 m. Šis ženklas šiandien bran-
giai kainuoja ir filatelistų yra itin pagei-
daujamas.

Gegužės 11  d. Kinijos paštas 14,5 mln.
tiražu išleido 2,4  juanio (0,33 dol.) vertės
ženklą. Jame pavaizduoti Liaudies išlais-
vinimo kariuomenės vadai, medikai, moks-
lininkai, policininkai bei savanoriai. Čia
matyti ir kinietiškas simbolis ,,Zhong”,
reiškiantis masę, kuri kartu su partija so-
lidariai stoja į kovą prieš COVID-19. 

Filatelistai jau dieną iš anksto stovėjo
eilėje prieš Šanchajaus centrinio pašto,
kad įsigytų šį ženklą. Pirmajam laimė nu-

sišypsojo 82 metų ponui Xie.
Jis pašto ženklus renka dau-
giau nei keturis dešimtme-
čius. Šis ženklas tapo didžiule
dovaną kolekcininkams vi-
same pasaulyje – deja, jį vi-
suomet lydės pandemijos še-
šėlis. 

,,Asmeniniai” pašto
ženklai

Galbūt esate sulaukę
laiškų, papuoštų tokiais
ženklais, kurių JAV pašto
įstaigose neįsigysite. Tai va-
dinami ,,Zazzle postage
stamp”. Prisilaikant tam tik-
rų JAV pašto valdybos įsta-

tymų, organizacijos ar pavieniai asmenys gali už-
sakyti pašto ženklų pagal savo sukurtus piešinius ar
fotografijas. Tokie ženklai naudojami kaip tradiciniai
pašto ženklai, t.y., jais galima apmokėti siuntas. Tas
malonumas nėra brangus – reikia sumokėti dvigubai.
Pvz., 0,55 centų nominalas kainuotų 1,10 dol.

Jau atsirado organizacijų ir privačių asmenų, ku-
rie nutarė sukurti savo pašto ženklus COVID-19
tema. Vienas  jų – kanadietis Trevor Ashman. Jis su-
projektavo ir atitinkamą voką. Tokį asmeninį pašto
ženklą sukūrė ir Sarajevo (Bosnijos-Hercogovinos)
filatelistų ir numizmatų klubas bei išradingi entu-
ziastai kitose šalyse – Indonezijoje,  Austrijoje, Es-
tijoje, Ispanijoje ir kt. Kolekcininkams jų įsigyti nėra
lengva, nes paprastai šių ženklų tiražai būna maži.

Rugpjūčio 11 d. Jungtinių Tautų pašto valdybos
New Yorke, Ženevoje bei Vienoje išleido bendrą su-
venyrinį ženklų bloką, kurį sukūrė dizaineris Rorie
Katz. Iš meninio taško, mano nuomone, šie pašto
ženklai yra patys skoningiausi.

Kai kuriose kitose šalyse, pvz. Lichtenšteine, Is-
panijoje – ženklai išleisti privačia iniciatyva. Nors
ir nėra oficialūs šių šalių leidiniai, ženklai turi ju-
ridinę galią, t.y.,  gali būti klijuojami ant vokų ir ban-
derolių apmokant pašto išlaidas.

Įamžino didžiausią deficitą 

Prisimenate, kas pandemijos pradžioje pir-
miausiai dingo iš parduotuvių lentynų?

Didžiausią pandemijos filatelijos ,,bombą” pa-
leido Austrijos pašto valdyba. Spalio 30 d. 300,000 ti-
ražu buvo išleistas tikrai nebūdingas pašto ženklas
– jis atspausdintas ant trisluoksnio tualetinio po-

pieriaus! Antra pusė – lipni, kad nuplėšus ženklą
būtų galima jį užklijuoti. Ženklas vaizduoja nauja-
gimį drambliuką. Jo dydis – 1 metras – primena mi-
nimalų siūlomą fizinį atstumą. Ženklas yra maždaug
4 colių ilgio – tai standartinis tualetinio popieriaus
rulono plotis. Ženklai nuplėšiami nuo suvenyrinio
pašto lapelio/ bloko – panašiai kaip nuplėšiamas tua-
letinis popierius. Originalaus ženklo kaina – 2,75
euro. Visas pelnas skiriamas labdarai.

Dėmesys paprastiems gyventojams

Gegužės 4 d. Meno salos paštas išleido aštuonių
ženklų seriją, pavadintą ,,Carry Us Through”. Tai
unikalus salos gyventojų atsakas į koronaviruso ke-

,,Tapetiniai” pašto ženklai

Taip vadinami ženklai, neturintys jokios juri-
dinės galios. Kai kurie kolekcininkai pasiduoda pa-
gundai ir įtraukia tokius ženklus į savo rinkinį – tai,
žinoma, jų valia.

Dvi filatelinės agentūros – Lietuvoje besiba-
zuojanti ,,Stamperija” bei New Yorke įsikūrusi
,,Inter-Governmental Philatelic Corporation
(IGPC)” – yra pasirašiusios sutartis su pašto ad-
ministracijomis daugelyje šalių (daugiausia – Af-
rikos žemyne) dėl tokių ženklų spausdinimo ko-
lekcininkų rinkai. Ženklai parduodami tiesiogiai
rinkėjams, dažniausiai teminių ženklų (ang. ,,to-
pical”) rinkėjams. Tokia produkcija greitai ištuština
rinkėjo piniginę, mat šie leidiniai gana brangūs. Jei
nuvyktumėte į šalį, kurioje neva šie ženklai buvo
išleisti, jų ten tikrai nerastumėte. Jie niekada ne-
buvo tos šalies pašto apyvartoje, o pati šalis tegavo
mažą procentą nuo parduotos produkcijos. Liūto
kąsnis lieka Lietuvoje arba New Yorke. Rimti fila-
telistai tokių ženklų į savo albumus nededa.

Štai pavyzdys. Jungtinis trijų trečiojo pasaulio
šalių – Sierra Leone, Centrinės Afrikos Respublikos
ir Togo – leidybinis projektas atspindi pandemiją
per klasikinės filatelijos prizmę. Skirtingo tipo
apsauginės kaukės ,,užmautos” ant ,,Penny  Black”
(tai pirmasis pasaulyje pašto ženklas, išleistas
Jungtinėje Karalystėje 1840 m. gegužės 1 d., su ka-
ralienės Viktorijos portretu). Ką  bendro turi ,,Pen-
ny Black” – o juolab karalienė Viktorija – su COVID-
19?

Apsilankius ,,Stamperijos” svetainėje akys
raibsta nuo spalvingumo. ,,Pašto ženklų” – kokių tik
nori, daugiau nei tūkstantis. Nuo Angolos iki
Ugandos – vyrauja Afrikos valstybės, kur raštin-
gumas minimalus. Impozantiškame savo interne-
to tinklalapyje ,,Stamperija” sėkmingai ,,sklei-
džia” ir koronavirusą –  globaliu mastu už nemažus
pinigus. 

—————

Galbūt skaitytojas paklaus, kodėl JAV paštas iki
šiol neįamžino COVID-19 savo leidiniuose? Atsa-
kymas paprastas: mūsų šalis atsisako įamžinti
tragedijas bei stichines nelaimes pašto ženklų for-
moje. Tokia politika. Be to, JAV pašto leidybinis pla-
nas yra derinamas bent trejetą metų iš anksto. 

Pandemija kol kas nesustabdyta. Filatelinė
rinka taip pat tebetvindoma tikraisiais, privačiais
ir ,,tapetiniais” pašto ženklais. O kolekcininkams
naujas iššūkis – jei tik yra noras, visa tai surinkti.

Iliustracijos iš internetinių šaltinių

Gudrūs�lietuvaičiai�sugebėjo�,,apsaugoti”�karalienę�Vik-
toriją�nuo�COViD-19.

Austrai�pademonstravo�sumanumą,�išleisdami�pašto�bloką�ant�…tua-
letinio�popieriaus.

Laiškas,�siųstas�iš�korėjos�į�kiniją�ir�užstrigęs�kelyje�dėl�COViD-19.

Meno�salos�pašto�valdyba�padovanojo�kolekcininkams�net�8�COViD-19�ženklus.

Simpatiško�drambliuko�atstumu�džiaugėsi�Austrijos�ženklo�dizaineris�ir�pašto�val-
dybos�vadovas.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA IR PASAULIS

G.�Nausėda�ir�S.�Skvernelis�pasveikino�J.�Biden�
Vilnius (Mano vyriausybė) – Lie-

tuvos prezidentas Gitanas Nausėda ir
premjeras Saulius Skvernelis pasvei-
kino Joe Biden iškovojus pergalę JAV
prezidento rinkimuose.

„Sveikinu Joe Biden laimėjus JAV
prezidento rinkimus! Tikiuosi tęsti
strateginį dvišalį bendradarbiavimą!
Lietuva vertina stiprų transatlantinį
ryšį ir JAV lyderystę Baltijos šalių
saugumą užtikrinančioje NATO”, –

parašė G. Nausėda.
Sveikinimą J. Biden paskelbė ir

premjeras S. Skvernelis. 
„Sulaukus naujausių žinių, no-

riu pasveikinti išrinktąjį JAV prezi-
dentą Joe Biden ir jo komandą. JAV
yra Lietuvos draugė, svarbi sąjungi-
ninkė ir partnerė, tikiuosi, kad kartu
šią partnerystę dar labiau sustiprin-
sime”, – rašė S. Skvernelis.

Lietuvos�atstovas�–�JT�komitete�
Vilnius (BNS, LRT) – Lietuvos

atstovas išrinktas į Jungtinių Tautų
(JT) Administracinių ir biudžeto klau-
simų patariamąjį komitetą, kadencija
truks trejus metus. 

Diplomatas Feliksas Bakanaus-
kas tapo pirmuoju Lietuvos atstovu, iš-
rinktu į šį svarbų ir įtakingą JT ko-
mitetą. 

Šis komitetas nagrinėja ir teikia
rekomendacijas dėl JT Generalinio
Sekretoriaus teikiamų biudžeto pro-
jektų, įskaitant JT taikos palaikymo ir
specialiųjų politinių misijų biudže-
tus, bei vertina anksčiau patvirtintų
biudžetų įgyvendinimą. 

Komitetas taip pat peržiūri ir tei-
kia rekomendacijas dėl visų svar-
biausių administracinių JT klausimų. 

F. Bakanauskas 2008 metais pra-
dėjo diplomatinę tarnybą, 2011-2014
metais dirbo Lietuvos Nuolatinėje At-
stovybėje Europos Sąjungoje, nuo 2017
metų – Lietuvos Nuolatinėje Misijoje
Jungtinėse Tautose New Yorke. 

Administracinių ir biudžeto klau-
simų patariamąjį komitetą nuo 2021
metų sudarys 21 narys. Komitete eks-
pertai teikia asmeninius vertinimus
neatstovaudami jų kandidatūras iš-
kėlusių valstybių. 

Šiais metais į komitetą taip pat iš-
rinkti Alžyro, Brazilijos, Čado, Indijos,
JAV, Paragvajaus, Rusijos, Turkijos
ir Ugandos atstovai.

Siūloma�kultūros�diplomatą�skirti�į�Japoniją
Vilnius (BNS) – Kultūros minis-

terija siūlo naikinti paveldo atašė Ru-
sijoje pareigybę ir vietoj jos steigti kul-
tūros atašė Japonijoje pareigas.

Kultūros ministerija parengė tai
numatantį Vyriausybės nutarimo pro-
jektą, tačiau jam nepritaria Užsienio
reikalų ministerija.

Ji primena, kad Rusijoje yra daug
lituanistinio paveldo, buvusių tremti-
nių ir kalinių kapų, kuriais turi rū-
pintis paveldo atašė.

Kultūros ministro Mindaugo
Kvietkausko teigimu, Japonija yra
strateginė Europos Sąjungos ir tran-
satlantinio aljanso partnerė, demok-
ratijos atrama ir diplomatijos sostinė
Rytų pusrutulyje.

„Japonija taip pat yra viena reikš-
mingiausių pasaulio meno rinkų, įėji-
mas į ją reiškia pripažinimą ir per-
spektyvas visame Azijos regione”, – tei-
gia jis ir pažymi, kad Japonija  įtrauk-
ta į Lietuvos Vyriausybės kanceliari-
jos parengtą tikslinių rinkų sąrašą.

Anot jo, siekiant efektyvinti  eg-
zistuojantį kultūros atašė tinklą ir
nukreipti dalį ribotų finansinių re-
sursų tarptautiniam kultūriniam ben-
dradarbiavimui su Azijos regionu stip-
rinti, naujoji pareigybė būtų steigiama
naikinant Lietuvos kultūros paveldo at-
ašė pareigybę Lietuvos diplomatinėje
atstovybėje Rusijos Federacijoje.

Pasak ministro, paveldo atašė pa-
reigybė įsteigta 2012 metais, siekiant

užtikrinti Lietuvos tremtinių ir poli-
tinių kalinių kapų ir palaidojimo vie-
tų priežiūrą, tačiau per aštuonerius
metus šis darbas nebuvo vykdomas.
Taip nutiko dėl strigusių derybų tarp
Lietuvos ir Rusijos vyriausybių šiuo
klausimu.

Tuo metu URM tvirtina, kad nai-
kinti kultūros paveldo atašė pareigybę
Rusijoje netikslinga.

„Rusijos Federacija – viena iš tų
valstybių, kurioje gausu Lietuvai reikš-
mingo kilnojamojo ir nekilnojamojo
kultūros paveldo. (...) Manome, kad
šią pareigybę išlaikyti būtų svarbu tę-
siant istorinės atminties išsaugojimo
veiklą, taip parodant, kad šis politiškai
jautrus klausimas yra aktualus Lietu-
vai”, – teigiama URM rašte.

Pabrėžiama, kad turint omenyje il-
galaikę perspektyvą kultūros paveldo
atašė pareigybės išsaugojimas ir as-
mens į šią pareigybę paskyrimas ga-
lėtų suteikti nemažos pridėtinės vertės
įgyvendinant kultūros paveldo pro-
jektus ir Rusijoje, ir Lietuvoje.

Lietuva turi vieną kultūros atašė
Kinijoje ir Pietų Korėjoje.

Paveldo atašė pareigybė Lietuvos
ambasadoje Rusijoje įsteigta 2012 me-
tais. Per aštuonerius metus niekas į
šias pareigas nebuvo paskirtas. Jau
2013 metais tuometinė Kultūros mi-
nisterijos vadovybė siūlė ją naikinti ir
vietoj jos steigti kultūros atašė pava-
duotojo pareigybę.

Nurodė�blokuoti�dvi�interneto�svetaines
Vilnius (Pranešimas spaudai) –

Gavęs teismo leidimą, Lietuvos bankas
nurodė tinklo paslaugų teikėjams kuo
skubiau panaikinti galimybę pasiekti
interneto svetaines traderschain.com
ir terra-finance.co.

Kaip pranešė Lietuvos bankas,

šios svetainės naudojamos nelegaliai
siūlant ir teikiant investicines pa-
slaugas. 

Šiuo metu blokuojamųjų sąraše
jau yra 65 interneto svetainės, kurio-
se nelegaliai siūlytos finansinės pa-
slaugos.

J.�Biden�pradeda�valdžios�perėmimą
Washingtonas (BNS) – Išrinktasis

JAV prezidentas Joe Biden lapkričio 8
dieną žengė pirmuosius žingsnius,
pradėdamas pasirengimą po 73 dienų
perimti šalies vairą, Donald Trump vis
dar atsisakant pripažinti pralaimėjimą
ir toliau bandant sėti abejones rinkimų
rezultatais. 

J. Biden ir išrinktoji viceprezi-
dentė Kamala Harris  pranešė susi-
tiksiantys su savo patariamąja eks-
pertų grupe kovai su koronavirusu.   

J. Biden ir K. Harris taip pat pri-
statys valdžios perėmimo komandos
tinklalapį BuildBackBetter.com ir so-
cialinio tinklo „Twitter” paskyrą
@Transition46.

Tuo metu D. Trump žaidė golfą
savo klube netoli Washingtono. Šiame
klube jis buvo, kai buvo paskelbta,
kad J. Biden užsitikrino pakankamai
Rinkikų kolegijos narių balsų pergalei

pasiekti. 
D. Trump, kurio darbotvarkėje

nenumatyta jokių viešų renginių, pla-
nuoja šią savaitę pradėti teisinę kovą
ir pateikti virtinę skundų, nurodė jo
advokatas Rudy Giuliani. Anot advo-
kato, D. Trump komanda turi „daugy-
bę sukčiavimo įrodymų”. 

J. Biden valdžios perėmimo ko-
mandos tinklalapyje įvardijami ketu-
ri prioritetai: COVID-19, ekonomikos
atkūrimas, rasinis teisingumas ir kli-
mato kaita. 

Išrinktasis prezidentas paskelbė
planuojantis vėl prisijungti prie Pa-
ryžiaus klimato susitarimo. Be to, pra-
nešta, kad savo pirmąją darbo prezi-
dento poste dieną J. Biden taip pat ke-
tina paskelbti įsaką, kuriuo būtų at-
šauktas D. Trump įvestas draudimas
atvykti į JAV daugelio musulmoniškų
šalių piliečiams.

koronavirusas�aptiktas�šešių�šalių�audinių�ūkiuose

Ženeva (ELTA) – Danijoje, JAV ir
dar keturiose šalyse pranešta apie ko-
ronaviruso atvejus, susijusius su au-
dinių ūkiais.

PSO pranešime teigiama, kad li-
kusios keturios šalys, kurių audinių
ūkiuose aptikta SARS-CoV-2, yra Ita-
lija, Nyderlandai, Ispanija ir Švedija.

Danija šiaurinėje šalies dalyje įve-
dė griežtų ribojimo priemonių, išaiš-
kėjus, kad mutavęs tenykščiuose au-
dinių ūkiuose aptiktas koronavirusas
perduotas 12 žmonių. 

Kopenhaga perspėjo, kad ateities
vakcinos mutavusios viruso atmai-
nos prevencijai gali būti neveiksmin-
gos, ir nurodė išskersti visas šalyje
esančias audines, jų Danijoje yra apie
15–17 mln.

Didžioji Britanija uždraudė į šalį

patekti visiems iš Danijos atvykstan-
tiems leidimų gyventi neturintiems už-
sieniečiams.

Viruso mutacijos yra dažnos ir
įprastai nekenksmingos, o būtent ši su
audinėmis siejama atmaina žmonėms
nesukelia sunkesnės ligos. 

Danijos sveikatos institucijos yra
sunerimusios dėl vadinamojo penkto-
jo židinio, kurio viruso atmaina silp-
niau reaguoja į antikūnus, o tai kelia
nerimą dėl ateities vakcinų veiks-
mingumo.

Danijoje tiriama 200 atvejų, kai
žmonės užsikrėtė audinių perduotu
mutavusiu koronavirusu.

Virusas mutuoja tada, kai jis per-
duodamas iš vienos rūšies į kitą, pa-
vyzdžiui, kai virusą žmonės perduoda
audinėms ar atvirkščiai.

ES�vadovai�sveikina�J.�Biden�
Briuselis (ELTA) – Europos Sąjun -

gos lyderiai Charles Michel ir Ursula
von der Leyen pasveikino Joe Biden iš-
kovojus pergalę JAV prezidento rinki-
muose ir paragino stiprin ti transat-
lantinius ryšius.

„ES sveikina išrinktąjį prezidentą
Joe Bideną ir viceprezidentę Kamalą
Harris pasiekus užtektinai Rinkikų
kolegijos balsų”, – rašo Europos Va-

dovų Tarybos  pirmininkas Ch. Michel.
Vokietijos kanclerė Angela Merkel

pasveikino išrinktąjį JAV prezidentą
Joe Biden ir sakė, kad transatlanti-
niai šalių ryšiai yra „nepakeičiami”.

„Sveikinimai! – parašė kanclerė. –
Iš visos širdies linkiu sėkmės.” „Mūsų
transatlantiniai santykiai yra nepa-
keičiami, jei norime įveikti didžiausius
mūsų laikų iššūkius”, – sakė ji.

„Brexit“�derybose�tebėra�didelių�skirtumų
Briuselis (ELTA) – Europos Są-

junga (ES) ir Didžioji Britanija  sakė,
kad „Brexit” derybose išlieka esminių
skirtumų, tačiau derybos bus pratęs-
tos kitą savaitę.

Europos Komisijos pirmininkė
Ursula von der Leyen po skambučio su
JK premjeru Boris Johnson sakė, kad
skirtumai yra „dideli”, o B. Johnson
juos apibūdino kaip „reikšmingus”.

Nepaisant to, kad būta jau kelių
derybų etapų, įskaitant  pasibaigu-
sias dviejų savaičių trukmės intensy-
vias derybas, lyderiai sakė, kad abie-
jų pusių nuomonės vis dar skiriasi žve-

jybos, konkurencijos ir ginčų spren-
dimo mechanizmo klausimais.

Abu lyderiai teigė susitarę palai-
kyti asmeninius ryšius, o tai rodo di-
dėjančias politines pastangas sudary-
ti prekybos susitarimą iki šių metų pa-
baigos, kai pasibaigs pereinamasis
laikotarpis ir JK nebebus saistoma
ES taisyklių.

Tačiau svarbu tai, kad sandorio
sudarymas negali užsitęsti iki pat
metų pabaigos, kadangi bet kokios
sutarties įvertinimui ir ratifikavimui
reikalingos kelios papildomos savai-
tės.

F.�Bakanauskas� išrinktas� į� įtakingą�JT�ko-
mitetą.� URM�nuotr.

Danijoje�atrastas�mutavęs�virusas�privers�išskersti�milijonus�audinių.�Al�Arabiya�net�nuotr.
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New�Yorko�Baltijos�šalių�kino�festivalio
baigiamasis�etapas�jau�čia�pat.�Trečio-
ji,� paskutinioji,� festivalio� sesija� vyks
lapkričio� 12–15� dienomis.� Jos� tema
„Looking� inward� &� Forward� –� Baltic
Showcase”.�Trečiojoje�sesijoje�vėl�bus
parodyti�trys�filmai:�estų�režisieriaus�Ta-
nel�Toom�„Truth�and�Justice”�(Tiesa�ir
teisingumas),� latvio� Juris� kursietis� –
„Oleg”�ir�lietuvio�romo�Zabarausko�–
„Advokatas”�.��

Tanel Toom filmas „Tiesa ir tei-
singumas” vaizduoja XIX a. pa-
baigos Estijos kaimą, kuriame

bando įsikurti jaunas žemdirbys And-
res ir jo žmona Kroot. Jie susiduria su
daugeliu kliūčių – gamtinių ir žmo-
giškų. Andres pastangos siekti tiesos ir
teisingumo užvaldo jo gyvenimą ir at-
neša žiaurių pasekmių. Filmas su-
kurtas Estijoje 2019 m.    

Juris Kursietis „Oleg” pasakoja
apie jauną šių laikų rusakalbį latvį
skerdėją, kuris išvyksta į Briuselį, ti-
kėdamasis įsidarbinti skerdykloje. Jo
bandymai įsikurti svetimoje šalyje su-
veda jį su kitais svetimšaliais, ieškan-
čiais darbo, ir su kriminaliniu pasau-
liu. Filmas 2019 m. kurtas Latvijoje,
Belgijoje, Lietuvoje ir Prancūzijoje.
Jis buvo rodomas 2019 m. Cannes kino
festivalyje.    

Lietuvio režisieriaus Romo Zaba-
rausko filmas „Advokatas” – apie lie-
tuvį advokatą Marių, kuris sutinka
biseksualų pabėgėlį iš Syrijos ir bando
jam padėti rasti prieglobstį Europoje.
Jų santykiai virsta meilės intriga. Fil-
mas sukurtas Lietuvoje 2020 m. 

Trečiosios sesijos abonemento kai-
na – 24,95 dol., Scandinavia House na-
riams – 19,95 dol. Visus tris filmus ga-
lima žiūrėti lapkričio 12–15 dienomis
jums patogiu metu. Abonementą įsi-
gyti galite tinklalapyje: www.goele-
vent.com/ScandinaviaHouse/Pass/Sal
e/BalticFIlmFestivalPass  arba:
www.balticfilmfestival.com.

Romantinė drama 
apie advokatą

Režisieriaus Romo Zabarausko fil-
mas „Advokatas” Lietuvoje ekranus pa-

siekė šių metų vasaros pradžioje. Tuo-
met Vilniuje, kino teatre „Forum Ci-
nemas Vingis”, įvyko išankstinė prem-
jera. Filmas kino teatruose pradėtas ro-
dyti vasaros pabaigoje. Tai romantinė
drama ne taip jau dažnai lietuviškuo-
se filmuose rodoma tema – dviejų vyrų
gražią meilę. Lietuvis advokatas Ma-
rius (aktorius Eimutis Kvosčiauskas)
įsimylėjo sirų pabėgėlį Ali (Dogac Yil-
diz). Filmas buvo filmuotas Belgrade,
Serbijoje, ir Lietuvoje. Kaip ir anks-
tesniuose Zabarausko filmuose „Strei-
kas”, „Nuo Lietuvos nepabėgsi”, taip
ir šiame nagrinėjamos meilės, nacio-
nalizmo ir politiškumo temos. Reži-
sierius žinomas ir dėl visuomeninės

veiklos siekiant LGBT+ lygiateisišku-
mo Lietuvoje.

Kaip rašė Lietuvos žiniasklaida, fil-
mas „Advokatas” sėkmingai tęsė ir
tarptautinę karjerą. Ši romantinė dra-
ma sudomino užsienio šalių kino pla-
tintojus. Vienas svarbiausių kino in-
dustrijos leidinių „Screen Internatio-
nal” skelbė, jog pardavimų agentūra
„Wide Management” pardavė išskirti-
nes filmo platinimo teises „Dekkoo”,
„OUTtv”, „Optimale” ir „Tongariro”
įmonėms. Šie platintojai filmą prista-
tys JAV, Kanados, Vokietijos, Austrijos,
Šveicarijos, Belgijos, Liuksemburgo,
Nyderlandų, Prancūzijos ir Lenkijos
žiūrovams. „OUTtv” papildomai įgijo
neišskirtines filmo rodymo teises Iz-
raelio, Ispanijos, Didžiosios Britanijos,
Airijos ir Švedijos teritorijoms. Susi-
tarimai įvykdyti po sėkmingo filmo pri-
statymo Berlyno kino festivalio Euro-
pos kino mugėje.

Filmo režisierius ir prodiuseris
Romas Zabarauskas, be abejo, džiau-
gėsi šiuo dėmesiu: „Įdomu, kad dau-
guma šių platintojų, nepaisydami ka-
rantino, įsigijo teisę platinti mūsų fil-
mą ne tik internetu, bet ir kino teat-
ruose. Kad ir kuo viskas baigsis, tai
rodo pasitikėjimą mūsų potencialu.
Tuo labai džiaugiamės ir kviečiame pa-
sidžiaugti kartu. Juk kiekvienas lie-
tuviško filmo žingsnelis į priekį yra
sėkmė visam Lietuvos kinui”.

„Advokato” tarptautinė premjera
turėjo vykti kovo mėnesį Londone,
Britų kino instituto rengiamame fes-
tivalyje „BFI Flare”, bet dėl koronavi-
ruso pandemijos festivalis buvo at-
šauktas. Nepaisant to, Didžiosios Bri-
tanijos kino kritikai, iš anksto per-
žiūrėję lietuvišką filmą, jam negailėjo
puikių įvertinimų. „UK Film Review”
autorė Amber Jackson „Advokatui”
skyrė penkias žvaigždutes iš penkių:
„Šis filmas sumanus, nes pasakoja ne
tipinę įsimylėjimo istoriją, o parodo,
kad kiekviena valstybė turi vietos to-
bulėjimui”.

Tarptautinės kino kritikų fede-
racijos FIPRESCI narys Rich Cline lie-
tuviškam filmui skyrė keturias
žvaigždutes iš penkių: „Filmo centre
Kvoščiauskas subtiliai atskleidžia,
kaip Marius tvarkosi su savo jaus-
mais. Tai delikatus vaidmuo – Mariui
atsiduriant įvairiose netikėtose si-
tuacijose, daug kas įvyksta tarp eilu-
čių”.

„Advokatas” jau parodytas ir Ki-
jevo tarptautiniame kino festivalyje
„Molodist”, kur pelnė „Sunny Bun-
ny” konkursinės programos nomina-
ciją.

Filmą finansavo Lietuvos kino
centras.

Parengta pagal NYBFF spaudos 
pranešimus ir Lietuvos žiniasklaidą

Baltijos 
šalių kino 
festivalio 
baigiamieji
akordai

kadras�iš�filmo�,,Advokatas”.�Darya�–�akt.�Darya�Ekamasova�ir�Marius�–�akt.�Eimutis�kvosčiauskas.

režisierius�romas�Zabarauskas

Ali�–�Dogac�Yildiz�ir�Marius�–�Eimutis�kvosčiauskas.
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Svarbu JAV santykiai su Europa. Mums nau-
dinga, kai jie yra geri, kai nėra takoskyros, kai JAV
ir Europa eina išvien. Tai labai bloga žinia autori-
tarams, kurie matydami nesutarimus ir pykčius ban-
dė įsitvirtinti tame vakuume. J. Biden pažadas per-
žiūrėti transatlantinės prekybos sutartį mums labai
gera žinia, mes išloštume”. 

„Luminor” banko ekonomistas

Žygimantas Mauricas:
„Tarptautinėje prekyboje bus teigiama įtaka – J.

Biden, tikėtina, nekonfliktuos su Europos Sąjunga,
prekybos karų tematika bus ne tokia aštri, nors su
Kinija kažkiek to išliks. J. Biden laimėjus Kinijos jua-
nis pastiprėjo. Prie J. Biden bus mažiau neapibrėž-
tumo.

Energetikoje daug nežinomųjų. JAV vis didesnį
vaidmenį vaidina Europoje dėl skalūnų naftos ir dujų
revoliucijos, ji buvo tapusi pakankamai stambia
žaidėja dujų sektoriuje išstumdama iš Europos rin-
kos Rusiją. Tokia JAV strategija leido palaikyti žemas
naftos kainas. J. Biden žada investicijas į atsinauji-
nančią energetiką. Klausimas, kad bus su skalūninės
naftos ir dujų gamintojais, ar bus subsidijos. Jeigu
nebus, dalis įmonių gali pasitraukti iš rinkos ir tai
vėl padidins Rusijos įtaką Artimųjų Rytų naftos rin-
koje. O Lietuva dar 10–20 metų bus priklausoma nuo
naftos ir dujų. 

Trečias dalykas – ideologinis. J. Biden nusitei-
kęs didinti perskirstymą, o jam reikalingas pajamas
gaus iš padidintų mokesčių. Ir jeigu Amerika žengs
didesnio išlaidavimo, kada deficitai įspūdingi, ir
reikšmingesnio valstybės vaidmens keliu, tai toks
ideologinis poveikis bus ir Europos šalims. Nebebus
dar vieno stabdančio veiksnio ir ES šalys žengs tuo
pačiu keliu su nelabai aiškiomis pasekmėmis ilguoju
laikotarpiu. Lietuva taip pat gali keistis – atsiras siū-
lymai didinti išlaidas”. 

Bendrovės „SME Finance” ekonomistas 

Aleksandras Izgorodinas:
„J. Biden skelbėsi esąs už aljansų kūrimą, tran-

satlantinių politinių ryšių skatinimą ir gerinimą. Tai
Europai reiškia, kad tokių blogų ekonominių san-
tykių, kurie buvo prie D. Trump, nebebus, prekybos
karas tikriausiai pasibaigs. Tas gerai ir Lietuvai, ir
ES. Jei ES eksportas į JAV didės, tai didės ir Lietu-
vos eksportas. Naudingas Europai yra ir J. Biden nu-
siteikimas dėl žaliosios energetikos.

Bet yra daug klaustukų. J. Biden ketino padidinti
pelno mokestį korporacijoms. Tai reiškia, kad Ame-
rikoje prasidėjus rimtesniam atsigavimui nuo ko-
ronaviruso, įmonės daugiau pajamų turės sunešti į
biudžetą. Kai JAV įmonės turės mokėti didesnį pel-
no mokestį, joms liks mažiau nepaskirstyto pelno ir
jos neturės už ką pirkti iš Europos vartojimo prekių,
pavyzdžiui technologijų, staklių gamybai, arba pirks
mažiau.

J. Biden ir D. Trump pozicija dėl Kinijos ir vidaus
verslo skatinimo iš esmės yra identiška. Jie linkę
trumpinti tiekimo grandines, o tai reiškia – grąžin-
ti svarbiausią verslą į JAV, skatinti, kad jis išeitų iš
kitų šalių. Pirmiausia tai liečia Kiniją, bet gali pa-
liesti ir Europą. Pasaulio ekonomikai nebus nieko
gero, jeigu JAV ir Kinijos santykiai nepagerės.

Bet J. Biden net nesiruošia gerinti tų santykių,
tik taikys kitus metodus. Ekonominiai santykiai su
Kinija nepagerės. Iš esmės Europa iš J. Biden pre-
zidentavimo laimės, nes dirbti su JAV bus leng-
viau, bendradarbiavimas bus platesnis, bet kažkokio
‘kosmoso’ tikėtis neverta, nes abu linkę skatinti vie-
tos verslą”.             

BNS
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Nuo 1992 metų Draugo fondas padeda išlaikyti
mūsų lietuvišką, katalikišką „Draugo’’ laikraštį.

Prisiminkite Draugo fondą savo testamente.
Keletas stambesnių palikimų užtikrins „Draugo’’

laikraščio gyvavimą daugelį metų! 
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kaip�praneša�Catholic�news�network�ir�kita�katalikiška
žiniasklaida,�Vatikano�valstybės�sekretoriatas�viso�pa-
saulio�nuncijams�išsiuntė�aiškinamąjį�raštą,�kuriame
teigiama,�kad�kalbėdamas�apie�tos�pačios�lyties�as-
menų�sąjungas,�popiežius�nekeitė�„Bažnyčios�dokt-
rinos,�kurią�jis�yra�daugybę�kartų�patvirtinęs”.

Rašte taip pat teigiama, kad skandalą sukėlę po-
piežiaus žodžiai apie homoseksualius asme-
nis naujai pasirodžiusiame filme „Francesco”

buvo paimti iš atsakymų į du skirtingus klausimus
interviu, darytame daugiau nei prieš metus.

Popiežiaus žodžiai buvo, kaip teigiama rašte, „re-
daguoti ir paviešinti kaip vienas atsakymas be bū-
tinai reikalingo kontekstualizavimo”.

Rašte Vatikano valstybės sekretoriatas taip pat
mini, jog popiežius daugybę kartų yra viešai sakęs,
jog tos pačios lyties asmenų sąjungos negali būti pri-
lygintos šeimai.

Iš kur atsirado skandalingoji citata?

„Homoseksualūs žmonės turi teisę būti šeimos
dalimi. Niekas neturėtų būti išmestas ar tapti ne-
laimingas dėl to. Jie yra Dievo vaikai, jie turi teisę

į šeimą. Turėtume sukurti civilinių sąjungų įstaty-
mą. Tokiu būdu jie būtų teisiškai apsaugoti. Aš dėl
to kovojau”, – šias mintis iš Rusijos kilusio režisie-
riaus Jevgenijaus Afinejevskio filme „Francesco”
dėsto popiežius Pranciškus. Tačiau, Vatikano vals-
tybės sekretoriatas teigia, kad jo žodžiai – redaguo-
ti ir išimti iš konteksto. Kaip tai suprasti?

Hipotezė, kad skandalingoji citata galėjo būti ne-
tikra, internete sklandė jau kurį laiką. Trumpai is-
toriją galima papasakoti taip.

Britų dienraščio Catholic Herald teigimu, do-
kumentinio filmo „Francesco” režisierius Jevgeni-
jus Afinejevskis yra keliems žurnalistams sakęs, kad
popiežiaus citata apie civilines sąjungas yra iš jo in-
terviu su Pranciškumi per vertėją, nors ir nenuro-
dė, kada konkrečiai tai įvyko.

Kaip praneša JAV jėzuitų žurnalas American Ma-
gazine, prieštaraudamas filmo „Francesco” reži-
sieriui, vienas iš popiežiaus komunikacijos patarė-
jų, jėzuitų žurnalo La Civiltą Cattolica redaktorius
Antonio Spadaro SJ, teigė, kad vaizdo įrašas yra iš
interviu, padaryto kitos žurnalistės – žinomos Va-
tikano ekspertės Valentinos Alazraki. Ji iš tiesų iš
popiežiaus ėmė interviu, kuris pasirodė 2019-ųjų ge-
gužę viename iš Meksikos televizijos kanalų, pri-
klausančių Meksikos kompanijai Televisa. Dabar tai

Vatikanas:
popiežiaus
žodžiai išimti
iš konteksto

savo pareiškime patvirtino ir Vatikanas.
Čia – ištrauka iš interviu, parodyto Meksikos te-

levizijoje. Svarbu pažymėti, kad versta ne iš origi-
nalo, o iš angliško vertimo – versti iš originalo kal-
bos nebuvo galimybių. Popiežiaus Pranciškaus žo-
džiai interviu buvo tokie (sakiniai panaudoti filme
„Francesco” paryškinti juodai):

Kartą man uždavė klausimą lėktuve – po to su-
pykau, supykau dėl to, kaip žiniasklaida nušvietė tai
– apie homoseksualios orientacijos žmonių integraciją
į šeimą, ir aš sakiau: homoseksualūs žmonės turi
teisę būti šeimos dalimi, žmonės su homoseksualia
orientacija turi teisę būti šeimoje ir tėvai turi teisę at-
pažinti savo sūnų kaip homoseksualų, savo dukterį
kaip homoseksualę. Niekas neturėtų būti išmestas
ar tapti nelaimingas dėl to.

Kitas dalykas – sakiau – kai augančiuose vai-
kuose pastebime ženklus tada siunčiame juos… Tu-
rėjau pasakyti „profesionalą”, bet pasakiau „psi-
chiatrą”. Norėjau pasakyti profesionalą, nes kartais
yra ženklų bręstant ar prieš brendimą, kai jie nežino
ar tai homoseksuali tendenciją, ar užkrūčio liauka at-
rofuojasi su laiku – nežinau, tūkstantis dalykų, ne?
Taigi, profesionalas. Laikraščio antraštė: „Popie-
žius siunčia homoseksualus pas psichiatrą”. Tai ne-
tiesa! Jie man uždavė klausimą ir aš pakartojau dar
kartą: jie yra Dievo vaikai, jie turi teisę į šeimą ir
taip toliau. Kitas dalykas… Ir aš paaiškinau: buvau
neteisus vartodamas tą žodį, bet norėjau pasakyti: Kai
pastebite ką nors keist… „Aaa, tai keista”. Ne, nėra
keista. Tai kažkas neįprasta. Kitais žodžiais, jie išėmė
mažą žodelį, paversdami kontekstą nuliu. Ir tai ne-
reiškia pritarimo homoseksualiems aktams, nė tru-
pučio.

Tačiau pačios skandalingiausios dalies – ragi-
nimo suteikti homoseksualams civilines sąjungas –
Meksikos televizijos versijoje nėra. Matyt, jis buvo
iškirptas, tik neaišku, kieno sprendimu – televizijos
ar Vatikano.

Be to, jei kitos popiežiaus mintys apie homo-
seksualumą filme „Francesco” buvo taip drąsiai kar-
pomos, galime tik spėlioti, kokiame kontekste ir ką
turėdamas omenyje popiežius Pranciškus kalbėjo
apie civilines sąjungas.

Catholic news network teigimu, Vatikano vals-
tybės sekretoriato pranešime rašoma, jog „Popiežius
Pranciškus kalbėjo apie konkrečius valstybių [tei-
sinius] reguliavimus, tikrai ne apie Bažnyčios dokt-
riną, kurią jis bėgant metams patvirtino daugybę
kartų”.

Bernardinai.lt

Popiežius Pranciškus.  EPA�nuotr.

Ką reiškia Lietuvai Joe Biden pergalė?  
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We Thought We’d Be Back Soon
18 Stories of Refugees 1940–1944
Knygos ,,Manėm, kad greit grįšim” angliškas vertimas

Redaktorės: 

DALIA STAKĖ ANYSAS
DALIA CIDZIKAITĖ
LAIMA PETRAUSKAS VANDERSTOEP

Praeitais metais pasirodė knygos ,,Ma-
nėm, kad greit grįšim” angliškas verti-
mas, pavadintas ,,We Thought We’d Be
Back Soon”.  Įvadose redaktorės Dalia
Cidzikaitė ir Laima Petrauskas Van-
derstoep paaiškina angliško vertimo at-
siradimo aplinkybes.  O redaktorė Da-
lia Stakė Anysas pateikia tų laikų isto-
riją, paaiškina tremtinių stovyklų atsiradimą. Knygos ang liškas vertimas
ypač taikomas išeivijoje gyvenantiems lietuvių tremtinių vaikams, vai-
kaičiams, kuriems anglų kalba labiau prieinama.  Tai puiki proga jiems
susipažinti su pergyvenimais, kuriuos patyrė jų tėve liai, seneliai, pro-
seneliai, palikę Lietuvą Antrajam pasauliniam karui besibaigiant. Tai pui-
ki dovana draugams nelietuviams, kurie mažai supranta, kaip ir kodėl
lietuviai išeiviai bėgo į Vakarus. Knygą finansavo Lie tuvių Fondas, iš-
leido ,, Aukso žuvys” leidykla.  

Knygą ,,We Thought We’d Be Back Soon” 

galite įsigyti ,,Draugo” knygynėlyje. Kaina – 20 dol. 
(Illinois valstijos pridėtinės vertės mokestis - 9,25 proc.,

persiuntimas paštu - 5 dol.) 

Teiraukitės tel. 773-585-9500
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PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ,�PūSLėS,�PROSTATOS�
GyDyMAS�BEI�CHIRURGIJA

Center�for�Health
1200�S.�york,�Elmhurst,�IL�60126

Tel. 331-221-9004

ChirurgAi AkiŲ ligos

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ�LIGOS�–�CHIRURGIJA
219�N.�Hammes�Avenue

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-741-3220

Ši kultinė moteris, išleidusi daugiau kaip 30 po-
puliarios psichologijos knygų apie tai, kaip pa-
žadint žmoguje snaudžiančią energiją, savo
skaitytojams siūlo išbandyti keisti gyvenimą, re-
guliariai kartojant teigiamas nuostatas (afirma-
cijas).

Louise L. Hay (88 m.) įsitikinusi, kad mes ir tik mes
esame atsakingi už savo likimą, o pagrindinė be-
stseleriu tapusios knygos You Can Heal Your Life
(„Jūs galite išgydyti savo gyvenimą”) mintis yra ta,
kad Visata nėra mūsų kritikė: ji mus priima tokius,
kokie esame ir kaip veidrodis atspindi mūsų nuo-
statas. Skeptikams, netikintiems jos metodu, Loui-
sa teigia, kad viską patikrino ir pati išsigydė: o jos
biografija tokia, kad niekam nelinkėtum: tėvų sky-
rybos, išprievartavimas, žiaurus patėvis, nėštumas
paauglystėje, vyrų smurtas, menka savivertė, ga-
liausiai – vėžys… Tačiau ji pasveiko, atsitiesė ir jau-
čiasi laiminga. 

Siūlome paskaityti
keletą jos minčių. 

1. Jūsų stiprybė – jūsų prote. Neverta ieškoti jos
išorėje. Verčiau atraskite harmoniją su savimi.

2. Viskas, ką transliuojate pasauliui, neišven-
giamai grįžta atgal.

3. Neverta vėl ir vėl išgyventi praeities. Ją rei-
kia išmokti paleisti – būtinai su meile ir dėkingumu.

4. Apniko negatyvios mintys? Reaguokite ramiai,

Gydančios 
Louise L. Hay

mintys

tiesiog gūžtelėkite pečiais ir nukreipkite savo dėme-
sį į ką nors įdomesnio.

5. Reikia sugebėti įsiklausyti į savo kūną. Jis nuo-
lat mums kažką primena, siunčia įvairius signalus.
Kiekviena ląstelė reaguoja į mintis ir žodžius. Jei su-
sirgote – paieškokite ligos priežasčių: tai gali būti se-
nos nuoskaudos, baimės, pyktis, nepasitenkinimas.
Atskratydami jų, patys nepajusite, kaip gyjate.

6. Meilė yra nuostabus jausmas. Bet prisiminkite
Oscar Wilde citatą: „Bendravimas su savimi – ro-
manas visam gyvenimui”. Patikėkite, santykiams su
savimi reikia skirti daugiau dėmesio, nei romanams
su kažkuo kitu, juk jie iš esmės yra laikini.

7. Nesiverskite per galvą siekdami tobulybės.
Idealas – ne tikslas, o tik siekis. Mylėkite save čia ir
dabar. Neatidėkliokite.

8. Verčiau pamirškite savikritiką. Priešingai –
priimkite save tokį, koks esate. Savęs nemylintys žmo-
nės nesulaukia gerų permainų ir nesugeba atjausti
kitų.

9. Pasaulis – ne bekraštė dykuma. Čia visko pil-
na – visata tik ir laukia, kad susipažintumėte su jos
gėrybėmis. Kai tik patikėsite, kad joje visko daug – pi-
nigų, galimybių, laimės, meilės – gausite ne tik to, bet
ir kitko, apie ką dar nespėjote pasvajoti.

10. Žmonės, kurie jus įžeidė ir įskaudino, patys
kenčia. Jie tiesiog pasiklydę šiame gyvenime – atsi-
minkite tai, ir jų griežtai neteiskite.

11. Mūsų įsitikinimai susiformuoja dar vaikys-
tėje. Paskui mes keliaujame per gyvenimą ir kuria-
me situacijas, kurios atitiktų mūsų nuostatas.

12. Bet ką darydami – darykite su meile.

13. Lyginti save su kitais – tuščias ir nedėkingas
darbas. Tai tik kliudo tobulėti.

14. Jei jus baugina permainos, įsivaizduokite, kad
tvarkotės namus. Iš pradžių vieną kambarį, paskui
– kitą ir palaipsniui sutvarkote viską.

15. Mūsų santykiai su pasauliu parodo, kaip mes
save vertiname. Jei savęs nemylite, jei nuolat save kal-
tinate – neabejokite: visata jums dar pamėtės situa-
cijų, kurios jums tikrai sukels negatyvius jausmus.

16. Ką reiškia mylėti save? Tai reiškia, švęsti fak-
tą, kad gyvenate šioje Žemėje. Kai esate dėkingi vien
už tai, kad gyvenate, to visiškai pakanka, kad ir pa-
saulis jus mylėtų.

17. Viskas, kas turi įvykti, įvyks. Tinkamu lai-
ku. Tinkamoje vietoje. Su reikalingais žmonėmis.

18. Praeitis išnyko. Susitaikykite su tuo faktu.
Galite pakeisti tik savo požiūrį į ją. Beje, labai kvai-
la save kaltinti dėl to, kad kažkada kažką įžeidėte ar
kažkas įskaudino jus.

19. Meilė – vienintelis problemų sprendimas.
Dažniausiai užtenka atleisti – atleidimas išvaduoja
nuo kalčių ir nuoskaudų.

20. Meilė gyva kiekvieno esybėje. Kuo labiau my-
lite, tuo labiau jaučiatės meilės apsupti.

21. Jei problemoje matote galimybę keistis, o kri-
zėje – potencialą augti, jūsų niekada neužklups ne-
tikėtos situacijos.

22. Nepakeisite kito žmogaus, kol nepasikeisite
patys.

23. Priimkite tai, ką esant savyje anksčiau ne-
igėte. Priimkite tai, kas atrodys kvaila ir juokinga. Už-
teks gėdytis ir kompleksuoti.

24. Išmokite gerbti save.

25. Kas iš tiesų yra ta meilė sau? Tai sugebėjimas
išsikelti gyvenimo tikslą ir susirasti darbą, kuris būtų
artimas širdžiai.

26. Nesistenkite ištaisyti situacijos. Geriau pa-
keiskite savo mintis. O problema pati išsispręs.

Šaltinis: Ji24.lt
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Kalbėdamas per valstybinę televi-
ziją Lukašenka teigė, kad elektrinės ati-
darymas yra istorinis momentas, kad
jo valstybė taps branduolinės galybės
šalimi. Astravo branduolinė jėgainė,
anot Lukašenkos, tai naujas žingsnis į
ateitį, kuris užtikrins šalies energeti-
nį saugumą.  

Atominė elektrinė Baltarusijoje
pradėjo veikti praeitą savaitę, tuo pa-
skatindama Lietuvą nutraukti energi-
jos prekybą su savo kaimyne.  

Ketvirtadienį, lapkričio 5 d., Lat-
vija pareiškė, kad vėl pradeda impor-
tuoti energiją Baltijos valstybėms iš Ru-
sijos. Energijos importas anksčiau
buvo sustabdytas, nes  baimintasi, kad
dalis elektros bus tiekiama iš Astravo
elektrinės.  

Jėgainės statyba suskaldė ir pačius
baltarusius, kurie smarkiai nukentėjo
Černobylio tragedijoje 1986 metais. 

Baltarusijos opozicijos veikėjas
Andrei Sannikau, kuris buvo įkalintas
po bandymo mesti iššūkį Lukašenkai

2010 m. prezidento rinkimuose, per
,,Twitter” pareiškė, kad jėgainė Lu-
kašenkai ir Kremliui yra geopolitinis
ginklas prieš Europos Sąjungą ir su-
kelia radioaktyvumo pavojų Baltaru-
sijai bei Europai.

Iškilmingas jėgainės atidarymas
įvyko protestų ir streikų šešėlyje. Pro-
testai šalyje prasidėjo po rugpjūčio 9 d.
rinkimų, kurių rezultatai, opozicijos
teigimu, buvo suklastoti. 

Reuters inf.

A. Lukašenka surengė Astravo 
elektrinės inauguraciją



2020�LAPKRIČIO�10�D.,�ANTRADIENIS12 DRAUGAS

Lapkričio 22 d., sekmadienį. 1 val. p.
p. Tėvų Jėzuitų koplyčioje Jaunimo
centre bus aukojamos šv. Mišios. 2
val. p. p. vyks oficialus dr. Audriaus
V. Plioplio archyvo atidarymas. Šiam
archyvui bus skirtas atskiras kam-
barys Lituanistikos tyrimo centre
(LTC), jį pristatys LTC direktorius dr.
Robertas Vitas.

Taip pat popietės programoje –
A. Plioplio parodos ,,Kalbėtas žodis”
atidarymas Čiurlionio galerijoje. Savo
eiles skaitys poetai Sandra Avižienytė, Aldona Česnulevičienė ir Linas Umb-
rasas.  

Renginį ruošia dr. Audrius Plioplys, LTC ir Jaunimo centras

http://draugokalendorius.org

NAujiems preNumerAtoriAms  
metams�–�110�dol. pusmečiui�–�65�dol.�

internetinė�(pdf)�metams�–�99�dol.� 3�mėn.�–�30�dol.

Siunčiu�_____________��dol.�

Vardas,�pavardė�________________________________________

Adresas:�______________________________________________�

Miestas�___________________�valstija______��zip�____________

el.�pašto�adresas�_____________________________________

Čekį�siųskite:�
DrAuGAS,��4545�W.�63rd.�St.,�

Chicago,�iL�60629

Tel.�773-585-9500�������www.draugas.org

Vieta,�kur�susitinka�JAV�lietuviai

DRAUGAS
Seniausias�lietuviškas�laikraštis�pasaulyje

Leidžiamas�nuo�1909�m.�
Sužinokite�vienas�apie�kitą

Susipažinkite�su�lietuviška�veikla�–�nuo�vandenyno�iki�vandenyno
XXi�a.�,,Draugas”�–�laikraštis�jums!

COVID-19: Lapkričio 9 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 51,040,697   35,935,030 1,266,074

JAV 10,302,758 6,484,179 243,820   

Lietuvoje 25,755 5,813 210

Lapkričio 15 d.,  sekmadienį, 12 val. p.  p. Pasaulio lietuvių cen-

tre Lemonte vyks  Draugo  fondo posėdis.  Kviečiame daly-

vauti Draugo fondo narius ir visus besidominčius „Draugo”

veikla.

Kviečia Jaunimo centras

Sveikiname!
Prof.�Dalia�Leinartė�2021–2024�metų�kaden-
cijai�išrinkta�į�Jungtinių�Tautų�(JT)�Moterų�disk-
riminacijos�panaikinimo�komitetą�(angl.�Com-
mittee�on�the�Elimination�of�Discrimination
against�Women�–�CEDAW).�Rinkimai�JT�būs-
tinėje�New�yorke�vyko�lapkričio�9�dieną.�Į�11
laisvų� vietų� kandidatavo� 19� valstybių� eks-
pertai.�Kartu�su�Lietuvos�eksperte�į�komitetą
išrinktos�Nyderlandų,�Bahamų,�Nepalo,�Ganos,
Australijos,� Meksikos,� Libano,� Prancūzijos,
Filipinų�ir�Kinijos�valstybių�atstovės.�Prof.�D.
Leinartė�Komiteto�nare�išrinkta�trečiajai�ka-
dencijai.


